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V KOČEVJU, DNE 14. APRILA 1954

OKRAJNA KONFERENCA ZVEZE BORCEV V KOČEVJU

Politično delo v organizaciji ZB j© treba okrepiti Kakšna bo nova šola
Prispevek k diskusiji o reformi šolskega sistema

Dne 3. aprila 1956 je bila v Kočevju okrajna konferenca Zveze viti samo eno vprašanje: »Kaj bi
borcev NOV. Poleg 120 delegatov sta se konference udeležilo tudi 
člana Glavnega odbora ZB NOV, tov. Fajdiga ln tov. Brtoncelj. 
Delegati so že prej sprejeli organizacijsko poročilo, načelno politično 
poročilo je podal sekretar okrajnega odbora tov. Jože Žagar.
V tem poročilu okrajnega odbo- Otrokom je treba to pojasniti, 

ra ZB ln v sledeči diskusiji so bila da bodo vedeli, za kaj so padli nji- 
življenjska bovl očetje, za kaj je tako kruto

dejal oče otroka, katerega so mu
čili in ubili belogardisti, domobran
ci ali črnorokci v svojih postojan
kah tam, kamor sedaj vabijo nji
hove otroke.« Taki otroci niso svo
bodni, čeprav imajo za to vso pra
vico, ker so dali njihovi starši za ne poučuje. Prosvetnemu kadru, ki

M "LEE M""naših padlih borcev. Okrajni odbor živeče matere otrok padlih borcev otrokom pojasniti in jim P? eS * spoznavanju NOB dotičnemi kra- ZB NOV je imel tucU v preteklem je potrebno opomniti, da imajo nančne In materialne pomoči nuditi v »poznavanju NOB dotičnega kra-
otrocl vso pravico uživati tisto svo-letu precej težkoč z zaposlitvami 

posameznih članov ZB. Naša pod
jetja kažejo sicer veliko razumeva
nje za to vprašanje, so pa tudi pri-

bodo, za katero so se borili in pad
li njihovi očetje, ne pa da živijo 
otroci pod pritiskom idejno-moral-

tudi moralno podporo. To je velika Ja- Učitelj bi potem lahko poučeval 
naloga organizacij ZB. Mladini je otroke v šoli o narodnoosvobodilni 
treba pomagati, da se vključi v borbi.
društva »Partizan«, taborniške or- Več skrbi je treba posvetiti gro-

meri, da člane ZB podcenjujejo tl- nega nasilja ln terorja. Naša usta- ganlzacije Itd. Zveza borcev naj z bovom padlih borcev in čuvanju
mladino organizira izlete na zgo- spomenikov. Vse to je obravnavala 
devinska mesta NOB in člani ZB okrajna konferenca ZB, ki je na- 
naj mladini pripovedujejo o borbah kazala vsa ta vprašanja kot pro- 
po teh krajih. V Kočevju je muzej bleme za bodoče delo naših orga- 
NOB. Šole naj bi s pomočjo ZB in nizacij ZB.

Zaključki konference ZB NOV

sti uslužbenci v posameznih pod- va vsak moralni pritisk na člove- 
jetjih, ki imajo zelo malo ali pa ka prepoveduje. So pa ljudje, ki 
nič zaslug v NOV in v naši ljud- ta moralni pritisk na otroke Izva- 
ski revoluciji. Kot primer dobrega jajo in določila naše ustave s tem 
delovnega kolektiva, ki pravilno kršijo. Tem ljudem je treba posta- 
ravna v vprašanju zaposlitve čla
nov ZB je Rudnik Kočevje, ki po
maga vsem zdravstveno šibkim 
članom ZB pri zaposlitvah. Vendar 
so tudi med člani ZB primeri, da Na okrajni konferenci ZB NOV Hstične domovine. Dolžnost vsake- 
hočejo člani izkoriščati organizaci- okraja Kočevje so bili na podlagi ga člana je, da dela v osnovnih 
jo v svojo korist. Res so to stari 
borci NOV in se s tem upravičeno 
lahko ponašajo, vendar pa danes 
pri delu dosegajo slabe nspehe in 
zato svoja službena mesta izgub
ljajo, ker nimajo tudi pravega so-

ostalih organizacij organizirale Našo javnost je že široko zajela (po dosedanjem kriteriju) prizade- 
obiske tega muzeja. Pri poučeva- diskusija o reformi šolskega siste- ti, ni na mestu, saj delovne me-
nju zgodovine bi morale naše or- ma. Povsod ugotavljamo, da seda- tode nove šole slonijo predvsem na
ganizaclje nuditi vso pomoč pro- nja šola ne odgovor ja sodobnim razvijanju otrokovih sposobnosti,
svetnim delavcem pa ne bi bilo po- prilikam, ker je zastarela, ker ne interesov in nagnjenj in upošteva-
tem kritike, da se zgodovina NOB d,aie učencem praktičnega življenj- nju okolja, v katerem živi otrok.

sko uporabnega znanja. Družbena Komisija, ki je pripravila pred- 
stVarnost, ki odpira široko možnost loge za reformo šolstva, je upošte- 
razvoja človekove osebnosti, zahte- vala tudi dejstvo, da imamo še ve
va v šolstvu korenite spremembe.
V čem je sedanja šola zastarela?
Družbeno upravljanje in razvoj go
spodarstva zahtevata več znanja od 
našega delovnega človeka, zahteva
ta, da bo vsak državljan naše do
movine to znanje lahko praktično 
uporabljal v družbenem delu, da bo

kontrolirati. Povezati se je treba 
z vodstvi internatov in skrbeti, da

liko zaostalih krajev. V teh krajih 
bodo nastopile ovire, vendar ne 
smejo onemogočiti, da se bi po
stopoma razvil enoten tip osemlet
ne šole.

Pomoč zaostalim krajem
Stvar družbenih in oblastnih or- 

imel tudi možnost svoje znanje ganov bo, da pripomorejo k sploš- 
sam izpopolnjevati. Naša sedanja nemu dvigu zaostalih področij in 
šola ne more odgovoriti tem zahte- s tem seveda tudi enotni enoletni 
vam. Učenje iz knjig za ocene ne šoli. Niže organizirane šole bo tre- 
more voditi človeka v življenje, ba postopoma dvigati ali pa pove- 
šola v socialistični družbi, ki se zovati s sosednjimi in se pri tem 
bori za popolno odpravo neenakosti ozirati na že obstoječe pogoje (pre
meti ljudmi, za prevladanje člove- vozna sredstva vsaj za višje raz-

poročil in razprave o dosedanjem množičnih organizacijah na vidnem imajo otroci tam svoj drugi dom.
delu sprejeti številni sklepi.

Prvi sklep se je nanašal na sa
mo organizacijo.

Delegati so sklenili utrditi vse 
občinske odbore Zveze borcev, po-

mestu.
Poleg vsega drugega svojega de

la so osnovne organizacije dolžne 
skrbeti za otroke padlih borcev in 
žrtve fašističnega terorja. Sprem-

V komisijo za otroke padlih bor
cev in žrtev fašističnega terorja 
naj se vključijo tudi zastopniki 
Zveze WI, SZDL, RKS, LMS in 
občinskega komiteja ZKS.

ških odnosov, mora tudi vsem otro
kom dati enake možnosti in pogo
je za njihov razvoj. Ali ni neena
kost, če je šola upoštevala več ali 
manj koristi onih otrok, ki so od
hajali v gimnazije, in teh je bila 
komaj četrtina, vsi ostali pa so 
svojo šolsko obveznost končali še

rede itd.). Naša naloga je, da tudi 
v zaostalih krajih omogočimo 
učencem isto znanje, kot ga bodo 
dobili učenci v razvitejših šolskih 
centrih.

Nova šola se bo tesneje pove
zala z družbeno skupnostjo in od 
tu črpala življenjsko moč. S tem

cialističnega odnosa do družbe in ° "“V™1 ’ J' Ijati morajo njih šolanje In vzgo- Ob letovanjih šolskih otrok naj Pred 8. razredom osnovne šole? Vsi da se naslanja na večino otrok, bo
razvoja v današnjem času, čeprav " P” j°- Otrokom, ki so dokončali osem- občinski odbori Zveze borcev skr- ti rUso nenadarjeni ali defektni, ve- nujno postala šola vsega mladega

... --------- . dehti delo no funkcijah in komi- jc trcba preskrbeti za- be, da bodo poslali na letovanje Ilk del teh otrok bi se v drugačnih rodu. Učni programi in način delabo stari borci NOV. Take primere 
je okrajna konferenca obsodila, 
okrajni odbor in naši občinski od
bori ZB takih primerov v bodoče 
no morejo več zagovarjati. Nudili 
pa bodo vso pomoč tistim svojim 
članom, ki so tudi danes aktivni 
hord v gradnji socializma.

V delu organizacije ZB je po
trebno več političnega dela. Ni do
volj, če
nudi samo finančna

deliti delo po funkcijah
sijah. V tistih krajih, kjer je po- "p<;"ute"v''"š''pomočjo dopolnilnih šol čim večje število otrokT zlastita- folsMh okoliščinah lahko razvil, bodoče obvezne šole temelji na

je treba omogočiti tistim s pre- kih, ki še niso bili nikoli na leto- 'r-‘x * l'"J~ “ ”x“ "°1'1"’""" J
majhno izobrazbo, da sl lahko pri- vanju. Povezati sc morajo z mate- 
dobe pogoje za vstop v življenje, rami, da bodo otroke primerno 
Otrokom v gimnazijah moramo nu- opremile, v kritičnih primerih jim

trebno, naj se postavijo še vodstva 
novih osnovnih organizacij, preko 
katerih naj občinski odbori Zveze 
borcev izpolnjujejo svoje naloge.

Prav tako moramo čimprej spre
jeti v našo organizacijo vse tiste 
tovariše in tovarišice, ki imajo za 
to pogoje. Pri sprejemanju se ne

se otrokom padlih borcev smemo pustiti vplivati osebnim na- magay 7 inštrukcijami, 
in materialna sprotovanjem. Dokončno bo treba

diti pomoč pri študiju in jih re
šiti gmotnih skrbi s štipendijami 
in podporami. Spremljati moramo 
uspehe dijakov in jim, če treba, po-

Posebno skrb moramo posvetiti
podpora, otroci pa živijo pod vpil- urediti evidenco našega članstva nagjnu- p0U]ta zgodovine narodno- 
vom tiste reakcionarne miselnosti ter vzporedno s tem zaostriti vpra- osvobodilnc borbe v šolah. Delati je
_ _ ___ 7 X..« Z«.. 1..h..Al.knnvlnnki je pobijala v času NOB njihove 
matere in očete. Člani organizacije 
ZB pa proti temu ničesar ne ukre
nejo, čeprav bi tem otrokom lahko 
povedali, kako so belogardisti s 
svojih bunkerjev v cerkvah in žup
niščih v času NOB pobijali njiho-

treba na tem, da bodo učenci spo
znali v njej vso veličino naše bor
be, najlepše zglede junaštva in to
varištva, silnega trpljenja in veli
častne podpore celotnega sloven
skega ljudstva in jugoslovanskih

šanje pobiranja članarine.
Ostati moramo zvesti tradicijam 

iz narodnoosvobodilne borbe; vse 
organizacije Zveze borcev naj ne
nehno ideološko vzgajajo svoje čla
ne, tako da bodo le-ti tudi še v bo- _ ______ ___
doče kot so bili doslej, prvoborci narodov našim borbenim edinicam. 

ve matere in očete, brate in sestre, za dokončno izgradnjo naše socia- Najprej morajo poznati učenci vseh
šol zgodovino domačega kraja in 
šele nato prehajati na zgodovino 
Slovenije in Jugoslavije.

Občinski odbori Zveze borcev naj 
posvečajo vso skrb evidenci šola
jočih se otrok padlih borcev in žr
tev fašizma. Preko občinskih ko
misij za štipendije, v katerih mora 
sodelovati tudi do en najboljši član 
občinskega odbora Zveze borcev, je 
treba nuditi otrokom štipendije. 
Otroci padlih borcev in žrtev faši
stičnega terorja imajo prednost in 
zanjo morajo vedno biti na razpo
lago sredstva. Uporabo štipendij in 
uspeh otrok v šoli je seveda treba

PO SVETU
Medtem ko se v Londonu vrstijo že drugič nas je obiskal zunanji 

seje pododbora za razorožitev Zdru- minister Belgije Paul Henri Spale, 
Ženih narodov, na katerih pred- belgijski socialist in eden glavnih 
stavniki velesil stavljajo vedno no- borcev za Zahodno-evropsko unijo, 
ve predloge za razorožitev in tako Ob svojem prihodu je izjavil, da 
povzročajo vedno večjo zamotanost med našo državo in Belgijo ni no- 
tega težkega vprašanja, se na Bliž- benih spornih vprašanj, da vlada 
njem vzhodu vrstijo spopadi med že tradicionalno prijateljstvo in so- 
Izraelci jn sosednimi Arabci, še po- delovanje in da je prišel k nam z 
sebno v zadnjem tednu so ti spo- nalogo, da to sodelovanje še po
padi postali nevarni za mir na tem globi, 
področju. Bližnji obisk generalnega
sekretarja Združenih narodov Ham- V Dubrovniku zaseda Svet Med- 
marskjolda v teh državah naj bi iz- parlamentarne unije, v katerem so 
boljšal mednarodno situacijo in na- včlanjeni skoraj vsi parlamenti sve- 
šel pota in načine za mirno uredi- ta. Svet je razpravljal o številnih 
tev spornih vprašanj med arabski- mednarodnih problemih, med dra
mi državami in Izraelom. gimi tudi o razorožitvi in o spreje

mu LR Kitajske v to organizacijo.
NEODVISNI MAROKO Medtem ko je bila resolucija o

Zatem ko je Francija priznala razorožitvi sprejeta in so jo naslo- 
«voji nekdanji koloniji Maroku ne- v* na vse parlamente sveta in v 
odvLost, je sedaj tudi Španija »to zahtevali naj parlamenti pri- 
nristala da svojemu delu Maroka 8illi° svoje vlade, da nehajo tek- 
ffna neodvisnost pod enakimi po- v oboroževanju, pa glede LR
goli kot Francija Tako lahko v £,taJs*le niso prišli do sporazuma.
Mem Skujemo da se bo SPr®jet Pa je bil predlog naše dele- kraiutem pričakujemo, °* gadje, da bo Svet obravnaval istovpliv neodvisnega Maroka kazal u čez , t
di v obravnavanju vprašanja neod
visnosti sosednjega Alžira. V tej \ novem trgovinskem sporazu- 
francoski koloniji so hudi spopadi mu, jd smo ga sklenili s prijatelj- 
na dnevnem redu. Francoski vladi sk0 Indijo, smo se dogovorili, da 
Republikanske fronte ni uspelo, da bomo izvažali v Indijo predvsem

(Nadaljevanje na 2. strani)

NOVO IZVOLJENI OKRAJNI 
ODBOR ZB NOV

1. Šobar Peter, Kočevje
2. žegarac špiro, Kočevje
3. žagar Jože, Kočevje
4. Mikulič Karol, Kočevje
5. Rauh Alojz, Kočevje
6. Jerbič Josip, Mahovnik
7. Pirnat Marija, Kočevje
8. Strah Stanko, Dobrepolje
9. Gačnik Jože, Velike Lašče

10. Borovac Rado, Ribnica
11. Hribar Rezka, Kočevje
12. Vrabič Rudolf, Livold
13. Prebelič Jurij, Predgrad
14. Šenčur Polonca, Kočevje
15. Kordič Franc, Dolga vas
16. Kovačič Slavko, Sodražica
17. Pajnič Filip, Loški potok
18. Pezdirc Janko, Kočevje
19. Boldan Jože-Silni, Kočevje
20. Kogoj Miha, Kočevje

Nadzorni odbor
1. Kamenšek Nace, Kočevje- 

Rudnlk
2. Obranovič Anton, Kočevje
3. Oven Jože, Ribnica

Več znanja ne potrebuje samo uče
nec, ki se je odločil za nadaljnji 
študij. Tudi delavec, obrtnik in 
kmet na vasi bo z višjo izobrazbo 
laže delal v tovarni, na kmetiji in 
v družbenih organih. Uvajanje no
vega šolskega sistema, novih učno- 
vzgojnih oblik bo lahko prispevalo 
svoj delež k odpravljanju neena
kosti med državljani ln jim omogo
čilo družbeno aktivno delo.

Osemletna šola
Temelj našega novega šolskega 

sistema bi torej bila osemletna 
osnovna šola, ki bi jo v načelu 
uspešno končali vsi državljani. 
Osnovna šola naj bi nudila osnov
na znanje vsem otrokom ne glede 
na poznejšo usmeritev. Enako zna
nje za otroke, ki bodo kasneje štu
dirali na srednjih izobraževalnih 
šolah in one, ki bodo odšli v po
klice ali pa ostali doma. Mnenje, 
da btido pri tem nadarjeni otroci

vsklajevanju odnosov med učenci in 
šolo. V učencih mora vzbujati ve
doželjnost, samostojnost v opazo
vanju in razvijanju drugih oblik 
mišljenja. Učenec se pri takem na
činu dela ne bo samo Izobraževal, 
pač pa tudi vzgajal ln pridobival 
osnovne delovne navade in potreb
no tehnično znanje.

Pri takem procesu vzgoje in iz
obraževanja bo učitelj imel odgo
vorno družbeno nalogo svetovalca, 
vzgojitelja in organizatorja. Refor
ma seveda ne bi bila popolna, če 
ne bi reformirali tudi učitelje, ki 
bi na šoli poučevali in učiteljišča 
kjer se bo ta kader šolal.

Reformirano šolo zahteva čas, v 
katerem živimo, ne glede na to, da 
pogoji niso povsod enaki. Od pri
zadevanja vseh socialističnih šol je 
odvisno, kakšna bo nova obvezna 
šola. Cimprej ustvariti potrebna 
materialna sredstva in učni kader 
— to je naloga nas vseh.

S. Repar

(Tjecufi delaaške mladine 
n Ribnici

SZDL v Ribnici je v zimskem Tečaj je vodila tov. Borovčeva in 
času organizirala dvomesečni iz- je tečajnike vedno pozivala, naj se 
obraževalni tečaj za delavsko mla- v študij poglabljajo tudi doma, da 
dino iz Ribnice in bližnje okolice, bodo čimprej sposobni prijeti za de- 
Tečaj je bil uspešno zaključen 6. lo vsak na svojem delovnem mestu.

Napredek komunalnih 
podjetji v Kočevju

Gospodarska ustanova »Snaga« 
je pričela z delom z zelo skrom
nimi sredstvi; tako je imela n. pr. 
samo en par konj in nekaj ljudi, 
ki seveda niso bili kos vsem nuj
nim delom. Po reorganizaciji so se 
stvari zboljšale. Na cesti se je po
javila skupina stalnih delavcev, ki 
sedaj redno čistijo in odvažajo od
padke z mestnih ulic in parkov. 
Tedensko odvažajo gospodinjske 
odpadke iz središča mesta. Javno 
razsvetljavo pregledujejo redno 
vsak mesec in po potrebi zamenja-

aprila 1956. Obiskovalo ga je 19 
tečajnikov, od tega 3 ženske in 16 
moških iz naslednjih podjetij: Med- 
zadružno lesno industrijsko podjet
je, Zadružno podjetje Partizan, KZ 
Ribnica, KZ Jurjeviča in še iz ne
katerih drugih ustanov.

Slavnostnemu zaključku tečaja 
bilo nujno potrebno organizirati, 80 prisostvovali komandant garni- času marsikaj pridobili, kar bo vsa- 
saj je edina v mestu, ki se peča zona v Ribnici, sekretar Občinske- kemu koristilo, tako v proizvodnji 
s kolarskimi deli. ga komiteja tov. Zajc in še drugi kot tudi drugod.

Po svečani razdelitvi spričeval je 
predsednik SZDL povabil tečajnike 
v Dom armije na prigrizek in na 
Intimno zabavo.

V imenu tečajnikov se je zahva
lil predavateljem tov. Šporar ki je 
izrazil posebno zadovoljstvo nad 
tem, da so v tečaju v tako kratkem

predstavniki organizacij in podjetij. 
Ker je bilo veliko povpraševanje Predsednik SZDL tov. Oven je 

po kamnoseških delih, se je tudi tečajnikom Izročil spričevala. Izde-
K. Pogačnik

bi z mirnimi političnimi sredstvi re- valjano jeklo, baker, gradbene in jo žarnice. Kanalizacija se čisti
81,0 ‘'T™ ----- ---- ' —1 druge stroje, iz Indije pa bomo redno, tako sedaj ni večjih zasto-

prejemali železno rudo, Selak in jev, še vedno pa je seveda tu in 
drugo. Obe delegaciji sta bili mne- tam stara kanalizacija pokvarjena, 
nja, da bi lahko povečali izvoz na- kar so še posledice bombardiranja, 
šega cementa in valjanega jekla in Kolikor pač finančna sredstva do
da bi lahko iz Indije uvozili več puščajo, se kanalizacija vsako leto 
železne rude. popravlja ozir. se gradijo novi pri

ključki, kjer je to neobhodno po- 
V zvezi z bližnjim obiskom mar- trebno. Poleg vzdrževanja čistoče 

šala Tita v Franciji je predsednik v mestu opravlja gospodarska

šila spor okrog Alžira, in je pri
siljena pošiljati v Alžir vedno več 
novih čet.

JUGOSLOVANSKA AKTIVNOST
Parlamentarna delegacija naše 

ljudske skupščine je odpotovala v 
Bolgarijo na povabilo Sobranja. De
legacija je bila v Bolgariji lepo 
sprejeta. Medtem pa je že prišlo

kamnoseška delavnica organizirala 
leta 1955. V letu 1956 se je še raz
širila in sedaj predvsem izdeluje 
nagrobne spomenike po naročilu.

Še bolj vidno se je razvil Mest
ni vodovod, ki danes opravlja vsa 
popravila vodovodnega omrežja, 
obenem pa skrbi tudi za nove pri
ključke ne samo v mestu, ampak 
tudi na podeželju. Tako je uprava 
vodovoda izvršila večja dela v So
dražici, Mozlju itd.

lali so s prav dobrim uspehom štir
je, z dobrim uspehom pet in z za
dostnim uspehom tudi 5 tečajnikov. 
Ostalih 5 pa jih ni izdelalo in bodo 
tečhj ponovno obiskovali v jeseni.

Pri Upravi stanovanjskih skup
nosti opaziš, da skrbi 
gradbena popravila, n- 
za preurejanje stanovanjskih pro
storov in slično.

RUDARJI SO VOLILI NOV 
DELAVSKI SVET

28. marca so bile na Rudniku vo
litve delavskega sveta. Od 795 vo
lilnih upravičencev je volilo 661 
rudarjev, 134 pa se jih volitev ni 
udeležilo. Od teh je bilo 90 pred- 

za razna hodno opravičenih, nekaj pa se jih 
pr. fasad, je opravičilo šele po zaključku vo-

V RIBNICI SMO DOBILI 
OZVOČENJ^

Še pred občinskim praznikom 
smo dobili v Ribnici ozvočenje. Po 
vsem trgu se sedaj ob določenih 
urah iz zvočnikov razlega glasba, 
prenosi Radia Ljubljana in druga 
važna obvestila. Posebno lepo je 
bilo ob dnevih proslav občinskega 
praznika 25. in 26. marca. Reči mo
ramo, da je ozvočenje za Ribnico 
pomembna pridobitev. (er)

vabilo, naj naša Ljudska skupščina francoske vlade Guy Mollet izjavil, ustanova »Snaga« še razne usluge, 
pošlje svojo delegacijo na obisk v 
Izrael.

V zadnjem tednu je Jugoslavija 
doživela dva pomembna obiska. De
legacija Vsekitajske federacije že
na je obiskala številna mesta v naši 
državi, kjer se je skušala seznaniti 
z delom naših ženskih društev, po- sP°darsko ln 
ložajem žene v naši družbi in druž- nost- 
beno ureditvijo sploh.

da bo Francija sprejela maršala, tako n. pr. prevoze s konjsko 
kakor to zasluži in pri tem pouda- vprego ob vsakem času na območ- 
ril staro prijateljstvo, ki veže obe ju kočevskega sektorja. Tudi po- 
deželi. Po njegovem mnenju je Ju- pravlja ceste, gradi nova stranska 
goslavija pridobila med Francozi pota itd. V letu 1953 se je organi- 
mnogo prijateljev tudi s svojo ne- zirala delavnica, ki nudi delovnim

litev
Skupno je bilo Izvoljenih v de

lavski svet 47 članov, in to na treh 
voliščih: I. volišče — jamski obrat 
20 članov, II. volišče — površinski

tivnega mehanlziranja. Potrebna strojnfzuntnji' otaatter uprava U ln 8*em
je boliša delavna onrema. potrebni J P ZZm.i ‘zhajanje naše«alokalnega lista »Novic«:«. Prav ta

ko prosimo vse, ki naročajo objave

V vseh teh ustanovah pa so se
veda tudi razne pomanjkljivosti, 
kar je v glavnem posledica primi
tivnega mehanlziranja. Potrebna___
je boljša delavna oprema, potrebni članov.

Naročnikom „NOVIC"
Ker nima list nobenih lastnih 

obratnih sredstev, prosimo vse na
ročnike, zlasti pa podjetja, da na
ročnino čimprej poravnajo in s tem

odvisno politiko in borbo za go- 
politično samostoj-

ljudem hitro in solidno uslugo s 
kolarskim delom, t. j. izdeluje po 
naročilu razne vozove, nasadila za 
razno orodje itd. To delavnico je

so stroji in prostori, upravna in 
gospodarska poslopja. Trenutno si 
teh izboljšav še ne moremo privo
ščiti, poskušati moramo torej pri 
delu doseči večje uspehe zlasti z 
boljšo organizacijo. PAl

V delavski svet so bili izvoljeni 
najboljši člani delovnega kolektiva, 
kar daje jamstvo za uspešno delo. 
Izvoljene so bile tudi ženske, ne
kaj pa jih je na žalost kandidaturo 
odklonilo. R. J.

in oglase, da sproti poravnajo ra
čune.

»Novice« so Vaš časopis, zato ga 
širite in redno plačujte!
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Za naše kmetovalce
2r gozdovi moramo pametno gospodariti

v

Protidružbeno delovanje 
župnika na Slemenih

V začetku leta 1955 je Sociali- odločno nastopil, da bo za vsako organizacije na prej navedenem 
stična zveza delovnega ljudstva in ceno preprečil uprizoritev navedene področju in s tem zlorabil versko 
Mladina ustanovili prosvetno dru- drame. opravilo v politične namene, kar je
štvo »Slemena«, v katero je včla- Najprej je svoji služkinji, ki je povzročilo razdor in nejevoljo med

Gozdovi pokrivajo nekako 59 od- LE ZDRAV GOZD DAJE DOBER ne presega polovice zgoraj omenje- njeno 70 odst. prebivalstva Slemen, članica prosvetnega društva in ki ljudstvom, je storil kaznivo dejanje
ne racionalne lesne zaloge (vsaj y društvu aktivno sodelujejo mladi je prevzela eno od glavnih vlog pri po kazenskem zakoniku o pravnemstotkov celotne površine okraja in 

predstavljajo največje naravno bo-
PRIRASTEK

Velika večina naših gozdov, po-.=.ui,€» ___ _ r_ 250 m3). Ker so lesne zaloge tako in starejši ljudje. Takoj na usta- tej drami, prepovedal, da ne sme položaju verskih skupnosti.-
gastvo kočevskega okraja. Gozdna aehno"še kmečkih,"je* bila že'pred nlzke> Je razumljivo, da ne dajejo novnem občnem zboru si je društvo sodelovati in je morala po trehted- Umestno bi bilo, da bi pristojni
proizvodnja je tudi osrednja gospo- vojno mogno izkoriščana. Za gozd one&a prirastka lesne mase, kakor postavilo težko nalogo •— obnoviti nlh učenja prenehati in vrniti vlo- organi v bodoče vse tako in po-
darska panoga, od katere se direkt- je namreg usodepolno, če se v nje- bl to ustrezalo prirodnim pogojem, med vojno porušeni prosvetni dom go režiserju. Društvo je namesto dobno zaviranje prosvetne dejavno-
no ali pa posredno v nadaljnji in- „ovo giavniC0 to je ’ lesno zalogo, a s tem j® prizadeta predvsem naša — in je nalogo že tudi izpolnilo, nje dobilo drugo igralko in se dra- sti onemogočili. Gregorski faranje
dustrijski, obrtni in domači prede- )ahko poge~a predčasno in močneje, predelovalna industrija in obrt ter Društvo je organiziralo delo pri ob- ma študira dalje. Ko je Stojan No- zahtevajo, da se Stojana Novaka
lavi ustvarja največji dohode« Uot 1e "trajnemu donosu ali prirast- nasa ceioma potroan; 
okraja. Ker pa je splošna uporab- ku prlmerno. To stanje se je žara- nenormalnega stanja

naša celotna potrošnja. Posledice novi doma, člani so pa pomagali vak videl, da ni na omenjeni na- službeno premesti iz našega kraja 
so še tudi: s prostovoljnim delom, in tako je čin nič opravil, je začel gonjo na v drug kraj; tudi to naj storijo

nost lesa tako široka in pestra, da di prekomemih sečenj v prvih po- s5abo zdravstveno stanje sestojev, društvo izročilo novo adaptirano najbolj široki fronti, uporabil je v pristojni organi,
gozdovi v sedanjem stanju ne mo- vojPib letih, da sc zadosti potre- slabše kvalitete in manjša izbira dvorano svojemu namenu lansko cerkvi prižnico, ki je z nje v ne- Stanko Lovšin
rejo več zadovoljiti vse potrebe po ham hitre obnove in industrializa- lesnih proizvodov, močna degrada- leto na Silvestrov večer. V počasti- deljo 18. marca letos pri cerkvenih
lesu, postaja vprašanje štednje z ciJe _oge dežele, še dalje močno po- cija produktivne sposobnosti gozd- tev obnove dvorane je dramska opravilih posvetil polovico pridige *
lesom in istočasno pravilno gozd- siabšalo, tako da cenijo povprečno nih zemljišč, slabo naravno pomla- sekcija priredila na Silvestrov večer gonji proti prireditvi, ki jo ima v Pretekli teden so se zbrali člani 
no gospodarjenje iz dneva v dan hektarsko lesno zalogo le še na ca jevanje, širjenje gozdnega plevela in na Novega leta dan komedijo načrtu domače prosvetno društvo, SZDL in člani KTJD »Slemena« pri 

— - - - -■ ---- ’ itd. »Razdor med zakonci«, pevska sek- kakor ga je on imenoval. Ko je s Gregorju m obsodili delovanje tam-večji problem. 105 m3. Res je povprečje na Kočev-
Gozd ni samo izvor lesne surovi- skem nekoliko višje, vendar tudi 

ne, temveč opravlja tudi različne 
naloge, od katerih često zavisi 
uspeh in razvoj mnogih gospodar
skih panog, n. pr. kmetijstva, elek
trogospodarstva, gradbeništva itd.
Gozd je regulator klime, vodnega 
režima in v veliki meri vpliva na

(Dalje prihodnjič.)

Pomladanski nasveti
Setveni načrt

clja pa koncert narodnih in umet- prižnice prečital diplomatsko se- kajšnjega duhovnika Stojana No- 
nih pesmi. Dalje je 12. februarja stavljeno protestno noto proti prire- vaka proti kulturno - umetniškemu 
letos uprizorila veseloigro »Detek- ditvam prosvetnega društva, je s društvu, čeravno je bil Novak član 
tiv Megla«, ki je bila na željo pre- tem povzročil razdor in nejevoljo SZDL, se ni nikoli udeleževal se-

— -------14--- 4---------  °" med ljudstvom. stankov niti ni delal ničesar v or-
Književno delo, to je knjigo za ganizaciji SZDL. Z ozirom na nje-

bivalstva ponovljena 4. marca. Se
daj pa študirajo dramo v treh de-

položajih, kjer ni nevarnosti pred janjih »Prevara« in jo bodo upri- navedeno dramo, ki jo župnik bra- govo nedelavnost in preprečevanje
izpiranjem zemlje, je bila zimska zorili v nedeljo 8. aprila. ni uprizoriti, je prosvetno društvo dela KUD, je bila izključitev žup-

plodnost ali celo obstoj kmetijskih . Setveni načrti bi morali biti ure- praha za krompir zelo koristna. Moški, ženski in mešani pevski dobilo na prosvetnem servisu Zve- nika iz vrst SZDL utemeljena.
površin sploh. In še mnogo drugih -L6111.,*6 P?2, ™ pFav f° ^ °’ Kjer bo gnojeno krompirju s hlev- zbor bo tudi začel z vajami prihod- ze Svobod in prosvetnih društev __________________________
koristi "je, ki jih nudi gozd: lov, raz- . J1*1 naai kmetovalci nimajo - sklm gn0jem v pomladi, je treba Dji mesec, v maju bo prirejen pev- Slovenije iz Ljubljane in je tam re-
m sadeži, turizem itd. pisanih na papirju, kar di d o p - uporabiti čim bolj zrel hlevski gnoj, skl koncert z večjim številom pes- gistrirana, da se lahko predvaja

Zdrav in normalen ie tisti gozd, temveč 3 lh, ..V"n^-|0fv ker sveži krompirju ne prija in ga mi. Prosvetno društvo je med pre- na ljudskih odrih. Prosvetno dru-
Kmetovanje na poljih in travnikih dela manj odpornega protl bolez- bivalstvom zelo priljubljeno, saj do- štvo »Slemena« dela po svojih pra- 
je pri večini naših kmetova cev sa nim> zelo važno je, kakšno je se- kazuje to že samo uspešno delova- vilih in je registrirano pri tajniki gozdno zemljišče popolnoma iz-

Vprasanja in odgovori
VPRAŠANJE

Koliko traja vojaški rok v JLA? 
na kulturno-prosvet- štvu za notranje zadeve okraja Ko- Zakaj nekateri služijo 18 mesecev 

čevje in pri Svetu Svobod in pro- drugi pa dve leti, čeprav imajo 
svetnih društev okraja Kočevje in enake pogoje?

&-SSŠŠB EiHHFES ESSS5 ~
korišča, ki daje trajno največji pri- l7kušeni in starih na- vazn° Je; K™° J® Kazu3e to ž<rastek a to ie nekako nri hektar- dolgolftnil? izkušenj m starin n me Ce to ni dobro in poteka od iz- nje društva ^
ski zalogi 250_300 m3. ^Prekomer- vadvCe stare navade teme j jo rojenega krompirja, potem je za- nem področju.
ne zaloge gozdovi pragoznega tipa, izHušn3ah .m s° v z ana " man ves trud pri obdelavi zemlje To delovanje društva je pa po-
tud^niso’ zaželeni ^ker°daiek> na- *£?_***%* m oskrbovanju krompirišč. Pri de- 8taio trn

je njih obnavljanje, 
razmerno z 
rastek dosti 
na
ški gozdovi, 
vilo lesa zelo težko, tudi privatni 
gozdovi,

ayljanje a je turn so- treba spremenlti. v nafliednjih vr- bi mora! biti poimrečen pridelek 20 
e« aosuntoek TakšidTo čtoto st!cal‘ je &ov°ra o nekaterih stva- ton na x hcku^in če ni dosežen V0 igro je prišla propaganda iz 
Kočevskem bivši veleposestni- važne za doSeg° vlsoklh tak pridelek, je v največ primerih župnišča, da je igra slaba, brez-
irozdovi le redko kier ie spra- PrmelKOV- krivo slabo in izrojeno seme. božna itd. Za dramo, ki jo pa se-

20 TON KROMPIRJA NA HA (Nadaljevanje v prihodnji številki.) daj študirajo, je pa kar javno ii 
Na težjih zemljah in ravnejših

Občni zbori kmetijskih zadrug
PROŠNJE ZA SEČNA DOVOLJENJA

Redni rok, do katerega se bodo sprejemale prošnje za sečna 
dovoljenja za leto 1957, je 1. julij 1956. Vsi posestniki, lastniki in 
upravitelji nedržavnih gozdov ter tudi državne in družbene orga
nizacije, razen gozdnih gospodarstev, ki nameravajo sekati v letu 
1957, naj do navedenega dne predložijo občinskim ljudskim odbo
rom prošnje za sečno dovoljenje (vključno za zimsko sečnjo 
1956/57).

Prošnje morajo obsegati vse zahtevane podatke glede na 
čl. 7. Uredbe o sečnjah gozdnega drevja (Ur. list LRS št. 30 od 
5. 8. 1954) z razliko, da je potrebno navesti količino in vrsto lesa 
ločeno na namen potrošnje (lastna potrošnja in količina za bla
govno potrošnjo).

V rednem roku vložene prošnje za dovoljenje sečnje so takse 
proste.

Okrajna uprava za gozdarstvo 
Kočevje

na organizacija, ki je njena naloga rambi se glasi:
svetno dejavnost društva, že za pr- skrbeti za splošno izobrazbo držav- »Služenje vojaškega roka traja

ljanov, posebno pa mladine na kul- v JLA dve leti. Izjemno pa služe- 
turno-prosvetnem področju na so- nje vojaškega roka traja: 
cialističnih osnovah. S tem, da je j. Tri leta v vojni mornarici, 

daj študirajo, je pa kar javno in župnik oviral dejavnost družbene 2. 18 mesecev za osebe s konča
no srednjo ali tej enako šolo.

3. Eno leto:
a) za osebe, ki z uspehom kon-

Zaključki konference ZB
(Nadaljevanje s 1. strani)

Glede na težnje naše ekonomske 
politike v smeri dviganja kmetij
ske proizvodnje in proizvodnje, ki 
neposredno dviga življenjsko ra
ven, se bodo letošnji občni zbori 
morali vršiti zlasti v tem duhu. 
Poleg obračuna dela, ki ga bodo 
upravni odbori polagali pri zadruž
nikih, bo važnejše, da upravni od
bori temeljito pripravijo kmetijsko 
gospodarski program zadruge, v 
katerem konkretno naloge, ki jih 
bo imela zadruga v tekočem letu. 
Pri tem je važno, kako in zakaj 
bodo zadruge predvidele sredstva, 
ki so jih ustvarile v preteklem letu. 
Porazdelitev sredstev mora biti 
takšna, da ne bo vplivala le na 
dvig kmetijske proizvodnje na pod
lagi Individualne lastnine, temveč 
tako, da se bodo ojačili družbeno 
ekonomski odnosi na vasi. Naše 
zadruge morajo priti do izraza kot 
socialistični činitelj v organizaciji

krajši in čim cenejši poti posredu
je blago od proizvajalca do potroš
nika, s tem pa veča tudi gmotna 
sredstva zadrug. Nič manj aktual
na naloga zadrug v prihodnje ni 
vprašanje razvijanja vseh mogočih 
in prepotrebnih uslužnostnih obra
tov. Vedeti je, da je za razmere 
v našem okraju bodočnost prebi
valstva poleg živinoreje tudi obrt
ništvo. Na področju vsake zadruge 
so podani pogoji, da se razvijajo 
razne obrtne delavnice: mizarske, 
kovaške, krojaške, kolarske itd. 
Z ustanavljanjem takih obratov 
bomo po eni strani dvigali finan
čna sredstva zadrug, po drugi stra
ni pa hitro in neposredno dvigali 
življenjski standard prebivalstva.

Te naloge, ki jih smatramo za

najnujnejše, pa bodo zadruge izvr
šile le takrat, če bodo imele v 
upravnih odborih sposobne in dela 
voljne zadružnike. Člani zadrug 
bodo morali pri volitvah novih od
borov torej temeljito preudariti, 
katere člane bodo izvolili v odbo
re. Prav gotovo je pomanjkljivo, 
da nimamo do sedaj v upravnih 
odborih mladih zadružnikov in žen 
zadružnic. Te pomanjkljivosti bo
mo odpravili le tedaj, če bodo za 
razvoj zadružništva bolj skrbele 
tudi družbene organizacije na vasi. 
Organizacije Zveze komunistov in 
Socialistične zveze delovnih ljudi 
imajo trenutno pred seboj odgo
vorno nalogo, da bodo sodelovale 
pri pripravah in izvedbi občnih 
zborov zadrug. os.

čajo učenje v šolah za rezervne ofi
cirje in naredijo izpit za rezervne
ga podporočnika (pogoj za vstop v 
šolo je končana popolna srednja 
šola);

b) za osebe s končano višjo šo
lo, s fakulteto ali pa njej enako 
šolo.

Torej je za veliko večino vojaški 
rok po zakonu DVE leti.

Izjemoma so odpuščeni iz JLA 
vojaki, ki še niso dopolnili roka 
dveh let, če so v enotah z uspehom 
končali in pred rokom obvladali 
snov, predvideno za določeni rod 
vojske. V tem primeru se po iz
recni naredbl vrhovnega koman
danta ali pa državnega sekretarja 
za narodno obrambo odpuščajo vo
jaki iz JLA pred zakonitim rokom 
dveh let.

Delo nadzornih odborov v treh KZ
nudi konkretna pomoč. V vseh ti-

...... ., , . stih krajih, koder Se niso urejeni kmetijske proizvodnje. Družba da
je treba tudi pomagati z obleko m _.obovl pSMiiih borcev, naj sc nji- je v ta namen na razpolago visoka
nhufirtin "M« Intniran lili uS UPPnBl 0 . 1, m. »1_____obutvijo. Na letovanjih si učenci bova grobišča primerno urede; gmotna sredstva. Ce upoštevamo,
pridobe novih moči za novo šolsko av potrebno pa je rešiti problem da predvideva letošnji družbeni 
leto, okrepe si zdravje in sklenejo na Turjaku v Starem logu, bolni- plan 52 milijard za potrebe kme- 
nova tovarištva. Prijave za Ietova- co na Sllhf,’m vrhu> SmreUovcu in tijstva, in od teh sredstev bo ne- 
nje naj zbirajo naše organizacije . Zbirajo naj se sredstva za dvomno nekaj deležen tudi naš
Zveze borcev s pomočjo šol in uči- * ^ pr£,ernJlh spomenlkov, okraj, da so zadruge v preteklem 

c. js va. vzidan je plošč obeleževanja bojišč, letu ustvarile ca 70 milijonov do-
Na konferenci je bilo ponovno partizanskih potov, kurirskih sta- Mčka, da bodo letošnji skladi za 

poudarjeno, da se morajo vse nic 8edežev raznih oblastnih in po- pospeševanje kmetijstva znatno 
osnovne organizacije in vsi člani utlčnlh f,)runlov v času NOV itd. večji tudi pri okraju in občinah, 
ravnati po sklepih VI. plenuma Sklenjeno je bilo tudi, naj se or- potem bomo imeli s stališča mate- 
CK ZKJ, ki je nakazal naloge za ganizat,jje Zveze borcev povežejo rialnih sredstev dovolj osnove, da 
vzgojo mladine. Zato se morajo ^ organizacijo predvojaške vzgoje, sc lahko temeljito lotimo preobraz- 
člani posvetiti temu delu in se Ljučtoke ^tehnike, gasilstva strel- be vasi in s tem v zvezi tudi dviga 
vključiti povsod tja, kjer se vzga- skim društvom, PAZ, RKS, ZRO, kmetijske proizvodnje v okraju, 
ja naša mladina, v šolske odbore, da se ^ delalo onotno na dvigu S temi družbenimi sredstvi bomo 
mladinske organizacije, v vodstva ba|.b<»ae sposobnosti civilnega pre- lahko še bolj okrepili ekonomsko 
raznih tečajev, kulturno umetniška bjyaj8^va hi se ga pripravljalo, da moč zadrug in tako navezali indi- 
društva in v telesno vzgojno dru- h() v pr;meru potrebe stopilo enot- vidualne kmetijske proizvajalce na 
štvo »Partizan«. Organizacije mo- no y obrambo naše domovine. odvisnost od zadrug, s tem pa uti
rajo vedno nuditi poipoč borcem in Končno je bilo še poudarjeno, da jevali pot do pravilnih socialistič- 
aktivistom zlasti pri iskanju za- je dolžnost naših organizacij in hih odnosov na vasi. 
poslltve in jim omogočiti zdravijo- V8eb klanov tudi, da se vključijo v Bolj kot doslej bodo morale za
nj in pomagati pri urejevanju in- odbore družbenega upravljanja, v druge skrbeti za to, da bodo od in
validnin in pokojnin. Še posebno raasne gospodarske organizacije in dividualnih proizvajalcev odkupile 
moramo skrbeti za vojne vdove in kmetijske zadruge in da vodijo vse viške v vsakršni količini. Cilj 
Invalide ter jim pri organih naše rojalistično gospodarsko politiko, odkupa mora biti tak, da po čim 
ljudske oblasti in pri Zavodu za
socialno zavarovanje nuditi kon
kretno pomoč. Skrbeti moramo za 
to, da bodo imeli naši člani pred
nost tudi pri reševanju stanovanj
skih problemov.

(Dela kuteli jsUe zadruge o 3CatLaoici
V pripravah na redni letni obra- ni kljub temu, da imajo ogromne 

čun vodstvo in zadružniki KZ Kar- naloge v zvezi s pospeševanjem 
Prav tako je treba tudi muzeju i0vicai ugotavljajo dosežene uspehe kmetijstva v tej okolici. Poljedel- 

narodnoosvobodilne borbe v Kočev- jn pomanjkljivosti v preteklem le- sko-strojni bi moral nujno skrbeti, 
ju nuditi vsestransko pomoč. Po- tu. Splošna ugotovitev je, da je bi- da se krma za živino izboljša. Da- 
magati mu bo treba urediti zbrano i0 poslovanje te zadruge kljub raz- lje bi moral skrbeti za manjša me- 
zgodovinsko gradivo, izpopolniti ga nim težavam in nedostatkom zado- lioracijska dela, saj teh je v tem 
moramo še z življenjepisi in sporni- voljivo. Je pa zadrugi nujno potre- kraju dovolj, ker je precej zemlje 
ni na zgodovinske dogodke, zato ben sposoben upravnik, ki bi vodil zamočvirjene in prav zato je krma 
je dolžnost vsakega člana Zveze Vsa dela, ker je dejavnost precej za živino kisla. Pospeševalne odse- 
borcev, da mu pošlje svoje prispev- razširjena, saj ima eno trgovsko ke v tej okolici čaka še mnogo de- 
ke o raznih akcijah v času NOV. poslovalnico, poslovalnico za odkup la in bo prav, da se bodo o vsem 
Be nadalje je potrebno zbirati zgo- suhe robe in lesa, dve žagi veneči- tem temeljiteje pogovorili na pri- 
dovinsko gradivo. Poskrbeti bomo janki, dinamo za proizvajanje elek- hodnjem občnem zboru. Res, da ji 
morali, da dobi muzej svojega ču- tričnega toka, mizarsko, strugar- ni treba kupiti toliko kmetijskih in 
varja, ki ga bo oskrboval in ure- ak0 delavnico in še nekatere dru- ostalih proizvodov, pa še teh, ki bi 
jeval. ge obrate. jih lahko odkupovala, ne odkupuje

Po sklepu IH. kongresa ZB NOV Čeravno zavzema KZ področje 23 in kmetovalci iz področja KZ Kar- 
Jugoslavlje praznujemo letos prvič vasi in zaselkov, šteje vendar sa- lovica so zato prisiljeni, da proda- 
4 julij kot Dan borcev. Ta praz- mo nekaj nad 110 članov in od te- jajo svoje pridelke v druge KZ. Tu
nik mora biti delovni dan naših or- ga števila je precej nekmetov. Mo- di hranilno-kreditna služba ni za- 
ganlzacij. Le-te morajo poskrbeti, goče je eden od vzrokov, da ne dovoljiva in je stanje vlog v lan- 
da bodo ta dan proslavile v delu. vstopajo kmetje v to zadrugo to, skem letu zelo majhno. Ce si hoče 
Sklicati je treba svečane seje, na da premalo delajo odseki te zadru- vodstvo karlovške zadruge pridobi- 
katerih se naj pregleda dosedanje ge. Edini, ki nekaj dela, je živino- ti več članstva, bo moralo brezpo- 
delo m napravi sklepe za bodoče rejski; le-ta vodi molzno kontrolo, gojno v bodoče posvetiti več paž- 
delo. Poleg tega naj se ta-dan ob- vodi rodovnik in opravlja še neka- nje za dvig kmetijske proizvodnje 
išče spomenike in grobove padlih tera druga dela, ki so pomembna in bolj poživiti delo pospševalnih 
borcev, vojne vdove, vojne inavll- za napredek živinoreje v Karlovški odsekov, 
de, otroke padlih borcev ter se jim dolini. Ostali odseki pa so nedelav-

Na pobudo OZZ Kočevje so se 
zbrali vsi trije nadzorni odbori v 
nedeljo 18. 3. 1956 na sedežu Kme
tijske zadruge v Fari. Na sestanku 
so se pomenili o delu in nalogah 
nadzornih odborov pri kmetijskih 
zadrugah ter o pripravah za občne 
zbore.
V KZ BANJA LOKA POTRE

BUJEJO TOVORNI AVTOMOBIL
Takole delajo nadzorni odbori pri 

navedenih zadrugah: V Banja Loki 
so tesno povezani z upravnim od
borom, pregledali so zapisnike sej 
in kontrolirajo sklepe upravnega 
odbora. Pred zborom bo imel nad
zorni odbor še posebno sejo. Rekli 
so, da pri njih zadruga dobro dela, 
ker imajo dobrega upravnika. Tež
ko je le to, da bi si radi kupili to
vorni avtomobil — le-ta bi se jim 
izplačal že v dveh letih — a nima
jo zanj dovolj lastnih finančnih 
sredstev. Primanjkovalo jim bo še 
1,200.000 din.
V FARI NIMAJO UPRAVNIKA 

KZ
V Kmetijski zadrugi Fara nad

zorni odbor ni imel samostojnih 
sej, vendar je tesno sodeloval z 
upravnim odborom. Obljubili pa so, 
da bodo pred zborom imeli še svo
jo sejo. Upravnemu odboru in zbo
ru zadružnikov bodo predlagali, da 
mora zadruga dobiti upravnika. Do
slej je posle upravnika vodil knji
govodja, a ga je to preveč obre
menjevalo. Ker je bilo to tudi sicer 
v nasprotju z zakonitimi predpisi, 
je knjigovodja službo odpovedal. 
Cim bodo dobili upravnika, bi pri
čeli z gradnjo poljske opekarne, ki 
je za te kraje nujno potrebna že 
zaradi oddaljenosti od drugih, saj 
stane 1 komad zidne opeke franco 
Fara 16 din. Surovin za opeko ima
jo dovolj in tudi strokovnjake ima
jo že na razpolago.

Vznemirja jih tudi vprašanje 
umetnih gnojil. Upravni odbor je 
sklenil znižati visoke cene s pomoč
jo sklada za pospešitev kmetijstva. 
Precejšnjo škodo jim je napra
vila tudi huda zima, saj jim je 
zmrznilo 1100 kilogramov semen
skega krompirja.
KLJUB TEŽAVAM V OSILNICI 

DOBRO GOSPODARIJO
Nadzorni odbor KZ Osilnica je 

precej aktiven in sodeluje na sejah 
upravnega odbora. Imel je že dve 
samostojni seji in se sedaj priprav
lja na sejo občnega zbora. Odbor 
je pregledal Vse poslovanje v za
drugi in revizijsko poročilo ter ugo
tovil zadovoljivo stanje. Izgubo je 
imela le pekarija, in sicer 57.000.— 
din, zaradi visokih prevoznih stro
škov, cena kruhu pa mora po od
ločbi OLO biti ista kot drugje. To 
zgubo bodo krili iz dobička ostalih 
dejavnosti. Tudi rodovnik živine so 
uvedli in dosegli že vidne uspehe.

Za leto 1956 je upravni odbor na
pravil delovni načrt, ki ga bodo da
li v potrditev občnemu zboru. Pri
pravljali so tudi krojni tečaj za že
ne zadružnice, pa jim žal ni uspelo 
dobiti predavateljice.

Vsi trije odbori so bili mnenja, 
da bi bila gradnja poljske opekar
ne v Fari uspešnejša, če bi pri njej 
sodelovale še zadruge Banja Loka, 
Fara in Osilnica, ker so potrebe po 
opeki tudi tu velike. Pridelovanju 
zelenjave naj bi se v tem kraju po
svetila večja pozornost, ker bi ze
lenjavo lahko prodajali na Reko ali 
drugam. Odborniki so bili mnenja, 
da ibi na Reki skupno odprli trgo
vino za zelenjavo in sadje.

Ko sem se poslavljal od njih, sem 
jim vsem z obraza bral pripravlje
nost, storiti vse za napredek tega 
lepega predela našega okraja. Že
lim jim pri tem delu mnogo uspe
hov 1

Karol Pogačnik

Zadružnik iz Slavskega Laza je pridelal 
31 ton krompirja na ha

ISKRA IZ LOKOMOTIVE JE 
ZANETILA POŽAR

Minulo soboto je iskra iz loko
motive tovornega vlaka med želez
niškimi postajama Dvorska vas in 
Velike Lašče zažgala gozdno po
vršino ob progi. Zaradi vetra in su
hih tal se je ogenj z naglico širil. 
Da pa ni bilo večje škode, gre za
sluga logarju in delavcem, ki so 
urejevali požarni pas ob progi.

-d-

Pri obravnavanju izidov lansko
letnih gnojilnih poskusov, ki so bili 
izvedeni pri dobrih gospodarjih za
družnikih, je bilo ugotovljeno mar
sikaj, kar bo zanimalo bralce 
»Novic«.

Največji pridelek krompirja je 
bil dosežen v Slavskom Lazu pri
zadružniku Matiji Lisac, in sicer 
31.000 kg na hektar. Ne zaostajajo 
dosti pridelki Jožeta Stritarja iz 
Velikih Lašč z 28.600 kg, Vinka 
Pavliča iz Fodgor s 26.500 kg ter 
Marije Arko iz Bukovice s 26.300 
kilogramov krompirja na 1 hektar. 
Značilno je, da so vsi uporabili 
sveže priznano seme, ki ga je do
bavila okrajna kmetijska služba.

Največ koruze se pridelali v 
kolpskl dolini, ki ima za pridelova
nje koruze najboljše naravne pogo
je. Pa tudi drugod v okraju so prl- 
bii dosežen v Slavskem Lazu pri 
v poskusih najslabši pridelek 3290 
kilogramov suhega zrnja na 1 ha, 
kar za lariske vremenske razmere 
ni slabo. Najboljši pridelek izven 
kolpske doline pa je dosegel Lud
vik šile iz Sušja, ki je dobil na s 
superfosfatom gnojeni parceli 6270 
kilogramov suhega zrnja na 1 ha.

Največji pridelek pšenice je bil 
dosežen pri Vinku Pavliču iz Pod-

gore: pridelal je na 1 ha 2875 kg 
pšenice.

Največ detelje je zraslo na po
skusni parceli, gnojeni s superfos
fatom pri Jožetu Zakrajšku v Pod- 
koglju. Trije odkosi so dali 16.240 
kilogramov suhega sena na 1 ha.

Največ sena je pridelal tov. Jer
nej Kožar iz Podkraja. Njegova 
poskusna parcela, gnojena s super
fosfatom, je dala v dveh odkosih 
9370 kg sladkega sena.

SESTANEK ČEBELARJEV 
V SODRAŽICI

Sestanek organiziranih in ne
organiziranih čebelarjev z območ
ja Sodražice je bil že zelo potre
ben in udeležila se ga je večina 
ljubiteljev naših muh. Razpravljali 
smo o delu čebelarja pozimi — ku
hanju voska, izdelavi satnlc —ter 
o čebelnih boleznih. Prav bo, da 
bo strokovnjak obiskal vse čebel
njake, pregledal vse družine in za
znamoval sumljivce nalezljivih bo
lezni. Mnogo so čebelarji razprav
ljali tudi o kajenju medonosnlh 
rastlin, o nabavi tehtnic, ureditvi 
paviljona na planinah ln o letošnji 
muhasti zimi. Vsi so sl želeli do
bre medovne letine. L.
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Sport in telesna vzgoja
Delo rifinišfiega Partizana

Uprava Partizana je lani storila 
veliko delo z ureditvijo doma Par
tizana. Dvorano doma je napadla 
hišna goba. S pomočjo Partizana 
Slovenije, ki je prispeval 1,000.000 
dinarjev, in OLO Kočevje, ki je 
dal v ta namen 500.000 din, ter 
Medzadružnega lesno industrijske
ga podjetja in KZ Ribnica je uspe
lo dvorano toliko urediti, da sedaj 
služi svojemu namenu.

Za razvoj društva je zelo važen 
22. december, ko je bilo na svečan 
način sprejetih 128 novih mladih 
članov. Kmalu nato se jih je pri
javilo še 20.

Društvo ' Partizan Ribnica si je 
med drugim zadalo nalogo, da še 
v tem letu zgradi nov stadion. Ta
ko močno društvo, kakor je ribni
ški Partizan, nujno potrebuje za 
uspešno delo športni stadion. Pri
prave so v teku in upamo, da bo
mo videli tekmovanja na novem

V VELIKIH LAŠČAH SO PRI
ČELI Z REDNO VADBO

TVD Partizan Velike Lašče ob
vešča občane, da je pričelo društvo 
z redno vadbo, in sicer: moški ob 
ponedeljkih in četrtkih, ženske ob 
torkih in petkih po naslednjem ur
niku:

mlajša deca 3.30—4.30 
starejša deca 4.30—5.30 
pionirji(ke) 5.30—6.30 
mladinci(ke) 6.30—7.30 
člani (ce) 7.30—8.30 
Vabljeni vsi, ki imajo veselje do 

telesne vzgoje!

stadionu že v tem letu. V načrtu 
je tudi gradnja nove skakalnice. 
Vsi ti načrti bodo seveda izvedlji
vi le s podporo vseh članov, me
rodajnih činiteljev in Ribničanov.

V sestavi Partizana delajo se
daj naslednji odbori: predn jaški
zbor, ki skrbi za telesno vzgojo in 
šport, kulturnoprosvetni odsek, k\ 
ima v svojem sestavu dramatsko 
sekcijo, sekcijo za pevske zbore, 
sekcijo za ljudsko univerzo, sek
cijo za ljudsko tehniko in kino-

sekcijo. Poleg tega deluje pri dru
štvu tudi nekaj odborov.

Pohvaliti je treba upravo Par
tizana, ki je znala elastično reše
vati razna težka vprašanja, n. pr. 
v zvezi z obnovo dvorane itd. Dru
štvena uprava je Imela lani 24 
rednih sej.

Partizan je bil tudi letos no
silec kulturnih prireditev ob pri
liki 26. marca, občinskega prazni
ka Ribnice. Priredilo bo telovadno 
akademijo v večjem obsegu.

Odbojka se lahko igra povsod
organizira v našem okraju Okrajna 
odbojkarska liga, v katero naj bi 
se prijavile vse ekipe, kajti le tako 
bomo dosegli masovnost in kvali
teto. že samo v Kočevju imamo 4 
moštva, ki komaj životarijo, v Rib
nici imajo svoja moštya TVD Par
tizan, gimnazija in pripadniki JLA, 
pristopile bi še Velike Lašče, Do
brepolje, Sodražica itd. Povsod bi 
se dalo z malo dobre volje sestaviti 
ekipo, ki bi uspešno nastopala v 
okrajni ligi. Tekmovanje bi delili v 
spomladanski in jesenski del, kar 
pa je odvisno od števila prijavljen- 
cev. Tekme bi sodili sodniki Okraj
ne zveze, ki bi jim tudi plačala 
prevoz. Iz tega tekmovanja izpade 
moštvo kočevskega Partizana, ki 
tekmuje v conski ligi, tako da bo 
moč ekip izenačena.

Okrajna zveza TVD Partizan je prijavite se čimprej na Okrajno 
na svoji zadnji seji sklenila, da se zvezo partizan!

če se malo ozremo po Kočev
skem, bomo videli, da se skoraj v 
vsaki vasi mladina zelo zanima za 
odbojko ali pa za kakšno drugo 
igro z žogo. Ponekod, kjer so or
ganizacije Ljudske mladine ali Par
tizana dovolj močne, imajo tudi 
svoja igrišča, potreben bi bil samo 
še človek, ki bi jih vodil in učil.

Odbojka je igra, za katero ni 
treba veliko prostora, niti ne rekvi
zitov. Dovolj sta dve stojali, žoga 
in mreža ter 6 do 10 mlajših ali 
starejših fantov, ki imajo dovolj 
volje za vadbo.

Da bi vas seznanili z osnovnimi 
pravili odbojke, bomo v nadaljeva
njih objavljali članke, ki naj jih 
vadniki z mladino skrbno predelajo.

OKRAJNA ODBOJKARSKA 
LIGA

Spori v kratkem..
Pri Okrajnem odboru »Partizan« 

je osnovana komisija za cross. 
Njen namen je oživiti tradicijo tek
movanj »čez dm in strn« še po
sebno zato, ker so ta tekmovanja 
množična in nudijo možnost udej
stvovanja vsem ljudem ne glede na 
njihovo fizično kondicijo.

4. aprila je imela gimnazija v 
Kočevju svoj redni športni dan. 
Dijaki so tekmovali v orientacij
skem teku na 3500 ni dolgi pro
gi. Kljub težavni progi, ki je vo
dila skozi grmovje, je bil dosežen 
dober čas 49 minut. Zmagala je 
skupina najmlajših tekmovalcev.

Nogometna tekma med člani 
»Partizana« in »Svobode«, odigra
na preteklo nedeljo, se je končala 
z rezultatom 3:1 v korist Partiza
na. Moštvo Partizana je bilo v 
znatni premoči. Igro je oviralo za
sneženo in blatno igrišče.

Mladinska nogometna tekma med 
domačim Partizanom in Grafičar- 
jem se je končala neodločeno 2:2.

M. Petrovič

ŠAH
ŠAHISTI KOČEVSKE GIMNA

ZIJE
šah se na naši gimnaziji še ni 

zadovoljivo razvil, in to predvsem 
zaradi pomanjkanja šahovskih gar
nitur in literature. Ko bo ta slaba 
stran odpravljena, bo gotovo več 
zanimanja za to plemenito igro.

Treba bo igrati več turnirjev z 
močnejšimi igralci. Med posamez
niki je na šoli mnogo dobrih šahi- 
stov, a treba jim je nuditi možno
sti, da se še nadalje razvijajo. Le
tos smo igrali tudi prvenstvo gim
nazije. Udeležilo se ga je 15 naj
boljših šahistov gimnazije. Zmagal 
je Mestek s 14 točkami pred Ko- 
dičarjem in Andoljškom po 12 ter 
Goršetom z 8 in pol.

F. M.

NAVODILO UDELEŽENCEM ZBORA MLADINSKIH DELOVNIH
BRIGAD

PREVOZ:
Udeleženci zbora, I<| stanujejo v bližini železniške proge, naj 

se pripeljejo z jutranjim vlakom. Tisti pa, ki so od proge od
daljeni, naj se poslužijo avtobusov in kamijonov, ki bodo vozili 
na teh progah po naslednjem voznem redu:
RELACIJA :
Trava—Kočevje, odhod s Trave ob 5. uri zjutraj.
Loški potok—Hrib, odhod s Hriba ob 6. uri.
Gora—Vagovka, odhod ob 6.15.
Sodražica, pred občino ob 7. uri.
Rob (zbirališče Rob KZ), odhod ob 6. uri.
Struge (zbirališče pred KZ), odhod ob 6. url.
Stari trg — zbirališče pred osnovno šolo in v Preti gradu pred 

zadružnim domom; odhod iz Starega trga ob 6.80.
Koprivnik, odhod s Koprivnika ob 6.30, gre preko Nemške Loke 

(ob 7. url), preko Knežje lipe in Mozlja (7.30).
Osilnica — zbirališče pred osnovno šolo. Odhod po običajnem 

voznem redu avtobusa. Ima iste postaje kot avtobus In ob 
istem času; pobira mladino do Morave.

Kočevska Reka, odhod ob 7. uri Izpred krajevne pisarne. Postaja 
v štaicarjih.

Udeleženci, bodite točni in ne zamujajte, ker se bomo ravnali 
točno po navedenem voznem redu.

PRIPRAVLJALNI ODBOR ZA ZBOR MDB

Pred ribiško sezono
Še nekaj dni in naše vode bodo 

začeli obiskovati športni ribiči, ki 
bodo v ribiškem udejstvovanju na
šli svoje razvedrilo in oddih. Po
strvi so se oddrstile že v lanskem 
decembru in sedaj že hlastno po
birajo zračno in talno hrano, šču
ke se pravkar vračajo iz drstišč in 
bo prav gotovo iparsikatera hlast
nila po blestivki. Razmeroma naj
več preglavic pa bodo prav gotovo 
delali športnim ribičem znani pre-

NENADOMA JE PREMINIL

Jože Hegler
DIREKTOR PREMOGOVNIKA KRMELJ, REZERVNI KA
PETAN JLA, NOSILEC »SPOMENICE 1941«, ODLIKOVAN 
Z REDOM ZA ZASLUGE ZA NAROD, Z REDOM BRAT
STVA IN ENOTNOSTI, Z MEDALJO ZA HRABROST IN 
REDOM DELA, ČLAN CENTRALNEGA ODBORA SINDI
KATA RUDARJEV FLRJ, ČLAN SEKCIJE ZA PREMOG 
ZVEZNE INDUSTRIJSKE ZBORNICE, ČLAN REPUBLI
ŠKEGA ODBORA SINDIKATOV LRS IN ČLAN DRUŠTEV 
IN ORGANIZACIJ OLO TRBOVLJE. BIL JE VEČ LET 
ČLAN ORGANIZACIJ RUDNIKA KOČEVJE IN SOUSTA

NOVITELJ DPD »SVOBODA« RUDNIKA

ZVESTEGA TOVARIŠA IN BORCA ZA IZGRADNJO SO
CIALIZMA BOMO OHRANILI V NAJLEPŠEM SPOMINU 

RUDNIK RJAVEGA PREMOGA KOČEVJE,
DPD »SVOBODA« KOČEVJE - RUDNIK, 

ORGANIZACIJE RUDNIKA: ZKS, SZDL, ZB 
IN SINDIKALNA ORGANIZACIJA

O B J A V E
KINO

»JADRAN« KOČEVJE: od 13. do 
15. aprila ameriški barvni film 
»Sneg na Kilimadžaru«; 18. in 
19. aprila ameriški film »Na div
jem zapadu«; od 20. do 22. apri
la ameriški film »Bojišče; 25. in 

26. aprila argentinski film »Vojna 
gaučev«.

»SVOBODA« RUDNIK: 14. in 15. 
aprila ameriški film »Strah«; 21. 
in 22. apr. ruski film »Sadko«. 

»PARTIZAN« RIBNICA: 14. in 
15. aprila mehiški film »Red«. 

LOŠKI POTOK: 21. in 22. aprila 
angleški film »Osebna zadeva«.

ZAHVALA
Iskreno se zahvaljujem tovarišu 

Petra čero za vrnjeno izgubljeno 
listnico. Milka Hočevar

ČESTITKA
Dragemu očku Mihaelu Škvarču 

iz Kočevja čestitajo ob 80-letnici 
vsi njegovi.

PREKLIC
Preklicujem besede, ki sem jih 

izrekel o Mirku Adamiču, gostilni
čarju iz Ponikev, dne 31. marca 1.1. 
v gostilni Zalar v Predstrugah. Za
hvaljujem se mu, da je odstopil od 
tožbe.

Franc Adamič, Ponikve 71, 
Videm-Dobrepolje

OBVESTILO
Okrajni zavod za socialno zava

rovanje v Kočevju poziva vse uži
valce minimalnih pokojnin in upra
vičence do polnega otroškega do
datka, da čimprej — kolikor tega 
še niso storili — predlože potrdilo 
o gmotnem stanju. V nasprotnem 
primeru bo Zavod ustavil izplače
vanje varstvenega in otroškega do
datka s 1. majem 1956.

brisanci — kleni, ki jih ne manjka 
v nobeni kočevski vodi.

Praktični ribolov pa ni edini na
čin udejstvovanja športnih ribičev. 
Njihova poglavitna skrb je gospo
darsko 'upravljanje voda In s tem 
v zvezi obnavljanje ribjega staleža. 
Kočevski ribdči so začetne uspehe 
na tem področju že dosegli in s 
tem dokazali upravičenost obstoja 
svojega samostojnega društva.

Rašici, zelo lepi postrvji vodi, 
delajo veliko škodo vidre. Društvo 
je naročilo posebne pasti, ki jih da
je vsakemu lovcu in ribiču, ki se 
hoče baviti z lovom na vidre. In
formacije se dobe pri Upravnem 
odboru društva v Kočevju in pod
ročnih ribiških družinah. Tudi v Bi
strici je opaziti v zadnjem času v 
večjem številu tega škodljivca, ki 
mu bo treba posvečati v bodočno
sti veliko pozornost.

Ribiška družina v Kočevju je 
postala agilna. Ribiči bodo restav
rirali vodne pregrade v zgornjem 
toku Rinže in s tem omogočili vla
ganje zaroda ščuk, ki so glavne 
športne ribe v tej vodi. Zgradili 
bodo tudi dva čolna, ki bosta omo
gočila popolnejši pregled nad vodo.

Ing. Slavko Volk
Okrajni zavod za socialno ----- -

zavarovanje v Kočevju PORAVNAJTE NAROČNINO

ZABAVNI KOTIČEK
Nagradna križanka 10- LET

OBVESTILA
KOČEVJE

Rodile so: Toferner Angela, go
spodinja iz Slovenske vasi — dekli
co; Oberstar Terezija, gospodinja iz 
Brega pri Kočevju — dečka; Bokan 
Verona, , poljedelska delavka iz Ma
hovnika — dečka; Dragoš Irena, 
gospodinja iz Mlake pri Kočevju — 
deklico; Levstik Brigita, natakari
ca iz Željn — deklico; Kozina Ma
rija, gospodinja iz Kočevske Reke
— dečka; Curl Ana, gospodinja iz 
Banje Loke — deklico; Kovač Ma
rija, gospodinja iz Sel pri Osilnici
— dečka; Poje Marija, gospodinja 
iz Zgornjih Čačičev — deklico; Žur
ga Marija, gospodinja iz Strojičev
— dečka. Srečnim mamicam česti
tamo!

Poročili so se: Blatnik Anton, 
žagarski delavec, in štubljar Iva
na, signalistka — oba iz željn; 
Mauko Silvester, poljedelski dela
vec, in Zimet Barbara, poljedelska 
delavka — oba iz Podlesja; Benet 
Vilibald, jamski kopač iz Kočevja, 
in Jerič Jožefa, administratorka iz 

• šalke vasi; Matešan Božidar, elek- 
tromehanik, in Čurak Marija, po
ljedelska delavka — oba iz Kočev
ja; žagar Leopold, kmetijski dela
vec, in Vlašič Marija, kmetijska 
delavka — oba iz Primožev; Kerec 
Jožef, kmetijski delavec, in Mav
rin Frida, kmetijska delavka — oba
iz Borovca pri Kočevski Reki. _
Čestitamo!

Umrli so: Tomšič Jože osebni 
upokojenec iz Mahovnika — 78 let- 
Henigman Ivana, gospodinja iz No
vih Ložin 69 let; Cimerman 
Frančiška, gospodinja iz Kočevja

Uredništvo in uprava v Kočevju, 
Ljubljanska cesta 22. Telef. 389. 
Tek. račun pri podružnici NB Ko
čevje, št. 617-T-388. — Letna na
ročnina znaša 240 din, polletna 
120 din in je plačljiva naprej. — 
Za inozemstvo 500 din oziroma 1,50 
ameriškega dolarja. —■ Poštnina 
plačana v gotovini. — Rokopisi se 

ne vračajo.
‘Tiska tiskarna »Urška«, Kočevje.

— 73 let; Guzelj Martin, invalidski
upokojenec iz Kočevja — 52 let; 
Vencelj Kristin^, rodbinska upoko
jenka iz šalk"e vasi — 85 let;
Zdravič Anton, osebni upokojenec 
iz Dolnje Brige — 76 let; Jurkovič 
Marija, kmetovalka iz Hriba pri 
Fari — 69 let; Čolnar Apolonija, 
kmetovalka iz Kuželja — 80 let; 
Laknar Jože, osebni upokojenec iz 
Strojičev — 66 let.

RIBNICA
Rodile so: Lesar Marija, gospo

dinja iz Brež pri Ribnici — dekli
co; Javornik Marija, gospodinja iz 
Ribnice — dečka; Marin Ljubica, 
gospodinja iz Ribnice — dečka.

Srečnim mamicam čestitamo!
Umrli so; Hrovat Franc, preužit- 

kar iz Lipovca — 84 let; Hočevar 
Jože, kmetovalec iz Jujjevlce — 
65 let; Lovšin Anton, kmetovalec 
iz Goriče vasi — 64 let; Bevko Ma
rija, prentitkarica iz Brež — 81 let,

DOBREPOLJE
Rodili sta: Grm Rozalija, gospo

dinja iz ,Kompolja — deklico in 
Francelj Ivanka, gospodinja iz Rap- 
ljeva — dečka, čestitamo!

Umrli so: Grm Ivana, preužitka- 
rica iz Kompolja — 80 let; Novak 
Jože, preužitkar iz Vidma — 71 
let; Žnidaršič Marija, otrok iz Kom
polja — 3 mesece.
DRAGA—LOŠKI POTOK

Rodili sta: Bartol Ljudmila, go
spodinja iz Travnika — deklico in 
Lavrič Ivana, gospodinja iz Hriba
— dečka, čestitamo!

Umrli so: Bartol Marija, preužit- 
karica iz Hriba — 89 let; Car Aloj
zij, preužitkar iz Reti j — 84 let; 
Mihelič Julijana, gospodinja iz čr
nega potoka pri Dragi — 73 let.

SODRAŽICA
Rodili sta: Benčina Alojzija, go

spodinja iz Sodražice — dečka;’ Ko
šir Rozalija, gospodinja iz Sodra
žice — deklico, čestitamo!

Poročila sta se: Pucelj Alojz, 
krojač iz Zamosteca, in Arko Ana,

kmetovalka iz Ravnega dola pri 
Sodražici, čestitamo!

Umrl jc: Žele Mihael, kmetova
lec iz Podklanca — 87 let.

LAŠČE
Rodila je: Adamič Frančiška, go

spodinja iz Gašpinovega —- deklico. 
Čestitamo!

Umrli sta: Rupar Marija, kmeto
valka iz Rup — 59 let; Perhaj Te
rezija, uživalka rodbinske invalid
nine — 61 let.

KRONIKA NESREČ
Ponesrečili so se: jamski kopač 

Stanko Filipič iz Rudnika st je po
škodoval levo roko; Drago Križ, ru
darski delavec iz Dolge vasi, si je 
poškodoval gleženj desne noge; An
ton Smolič, jamski vozač iz Ko
čevja, si je poškodoval koleno leve 
noge; Ivan Fišter, jamski kopač iz 
Rudnika, si je poškodoval levo ro
ko; Ernest Gergar, radarski dela
vec iz Livolda, je zaradi neprevid
nosti pri odpenjanju rudniških vo
zičkov dobil lažje poškodbe na gla
vi; Jožeta Turka, jamskega kopa
ča iz Rudnika, je njegov sodelavec 
zaradi neprevidnosti ranil z dvoko- 
ničnikom v levo roko; Francu Zu
panu, kurjaču lokomotive, iz Rud
nika, je kos premoga poškodoval 
desno nogo; Vilko Jurca, ključav
ničarski delavec iz črnega potoka 
pri Kočevju, je pri delu na brusil
nem stroju dobil lažje poškodbe na 
glavi; Franc Primožič, železostrur 
garski vajenec iz Kočevja, si je pri 
delu na krožni žagi porezal prste 
leve roke; Oto Pongračlč, mehanik 
iz Rajndola, si je poškodoval prste 
desne roke; Fanika Sevenšek, de
lavka iz Klinje vasi, si je pri pad
cu ranila levo roko; Alojzija Mikec, 
delavka iz Kočevja, si je pri vrta
nju deščic za krtače s svedrom po
škodovala prste leve roke .

DEŽURNA ZDRAVNIŠKA 
SLUŽBA V KOČEVJU

Od 14. do 21. aprila dr. Htib- 
scher, Rožna ulica 6, telefon 2-83.

Od' 21. do 28. aprila dr. Cilen
šek, Ljubljanska c. 14, telefon 3-77.
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REŠITEV KRIŽANKE 
»ZA 1. APRIL«

Vodoravno: 1 prepovedana, 10 
ide, 12 mineral, 13 mol, 16 Mira, 
18 volan, 19 šala, 20 enic, 21 atek, 
22 Nacek, 24 oko, 26 črevo, 27 ora
ti, 28 bas, 29 berem, 30 obad, 32 
Murn, 34 Agon, 37 bager, 39 Odro, 
42 lok, 43 Korošec, 45 nos, 46 Eša- 
lonl, 48 Edinost, 50 CA, 51 omet, 
52 Nila, 53 al, 54 Ivani, 55 atomi, 
57 Lenart, 58 Ivanec.
Navpično: 1 perica, 2 em, 3 piva, 
4 ono, 5 velika, 6 era, 7 Dane, 8 Al, 
9 amater, 10 imenovalec, 11 dinar, 
14 oleve, 15 lakomnosti, 17 aceton,

19 šareno, 23 klb, 24 obdariti, 25 
osmešena, 26 čbr, 31 abonent, 33 
urediti, 35 goša, 36 oka, 38 G. O., 
40 dno, 41 rosa, 43 komar, 44 ci- 
lov, 47 lova, 49 Nama, 54 in 56 in.

DVA RAZLIČNA ODGOVORA
Odvetnik po dobljeni pravdi: 

Očka, dobila sva.
Odvetnik po izgubljeni pravdi: 

Očka, izgubili ste.

V PRIHODNJI ŠTEVILKI NOVA 
NAGRADNA KRIŽANKA

Letos bo praznovalo v Kočevju 
10-letnico ustanovitve po vspj do
movini znano in vzorno podjetje. 
Podjetje že 10 let uspešno vodi di
rektor Mirko Južnič. Ako boš pra
vilno rešil »besedni stolp«, boš iz
vedel ime tega podjetja. Napisano 
bo med dvema debelima črtama 
navpično od zgoraj navzdol.

Vodoravno vstavi ustrezne besede 
in odgovore na: 1 prometno sred
stvo, 2 staro železo se? 3 izdelek 
podjetja, 4 član zadruge, 5 kaj 
moramo čuvati pri varjenju ? 6 ple
menita igra za razvedrilo kolekti
va, 7 delavec ima dolžnost in ? 8 
podjetje za svoje izdelke? 9 kakšne 
okove izdeluje podjetje? 10 škod
ljivec skupnosti, 11 del vrat, 12 kaj 
postane marljiv delavec? 13 razla
ga, 14 ustvarjalec znanosti, 15 
kakšen izostanek od dela je dovo
ljen? 16 športna igra za razvedrilo 
kolektiva, 17 osnova za določeva
nje cen izdelkom, 18 pismeni dogo
vor za prevzem dela, 19 priimek in 
ime direktorja podjetja, 20 podjet
je železo? 21 vodstvo obrata, 22 
kakšno mora biti jeklo? 23 preden 
kujemo železo, je potrebno?

BESEDA REŠEVALCEM
V današnji številki objavljamo 

prvo nagradno križanko. Križanka 
je lahka In jo bodo naši bralci lah
ko rešili. Med reševalce, ki nam 
bodo poslali pravilno rešitev do 23. 
aprila t. 1., bomo na podlagi žreba
nja, ki bo istega dne ob 10. uri do
poldne, razdelili 10 lepih nagrad:

•1. nagrada: 4.00o dinarjev
2. nagrada: 3.000 dinarjev’
3. nagrada: 2.000 dinarjev,
4. nagrada: 2.000 dinarjev
5. nagrada: 1.000 dinarjev,
6. nagrada: 1.000 dinarjev',
7. nagrada: 1.000 dinarjev,
8. nagrada: 1.000 dinarjev,
9. nagrada: celoletna naročnina 

»Novic«,
10. nagrada: celoletna naročnina 

»Novic«.
Za opozorilo še to: v izrezane 

slike križanke čitljivo napišite re
šitve, ker jih sicer ne bomo upo
števali. Rešitve pošljite na naslov: 
Uredništvo »Novic«, KočeVje, Ljub
ljanska cesta 22. Na spodnji’ desni 
del kuverte napišite: Nagradna kri
žanka. Rešitve tudi lahko izročite 
osebno na uredništvu. Ne pozabite 
napisati svoj naslov.

Pridno na delo in obilo uspeha.
V prihodnji številki bomo objavi

li izid žrebanja.
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Iz življenja naših društev 10 let mladinskih delovnih brigad
(J)ogvstiteo parfizansfeiit 

sivet e <Hilxniai
Zbor volivcev v Jurjeviči SMtl0~ 00fti'9.9 šltl

Tov. Alojz Boh, predsednik Kra- Za bosenskimi planinami se je

platu. In res, že se je pričela za
ganjati v lesene opaže. Ker ce
mentna stena še ni bila dodobra 

la močna ploha. Ker do taborišča osušena, se je pričela majati. Te-

Dobil sem povabilo, da se ude- njem obljubili, da se 
ležim pogostitve partizanskih otrok, koristnih nasvetov in 
katero je organiziral Občinski od- bodočem življenju, 
bor ZB Ribnica dne 25. marca do
poldne v prostorih doma JLA. V

jevnega odbora Jurjeviča, je otvo- prebujal dan, sonce je pokukalo iz- ni bilo daleč, sc je večina zatekla daj so fantje priskočili ter se s 
ril zbor volivcev, ki mu je priso- za hribov in pozdravljalo brigadir- pod streho. Le desetina tretje čete krampi in motikami uprli divji vod- 
stvoval tudi tajnik občinskega je srednješolske mladinske delovne je ostala s komandirjem pod bliž- nl sdi. Obdržali so opaže-ter vzpod-

bodo držali ljudskega odbora tov. Lojze Košir, brigade, ki je trobila nekje blizu 
napotkov v Na Zboru ,so razpravljali o vseh tunela Bistriček. Okrog barake je 

gospodarskih in političnih vpraša- bilo vse živo, saj 
Spet se je oglasila harmonika in njih, ki se tičejo vasi Jurjeviče,

jim drevesom in čakala," kaj bo kujali drug drugega, čeprav so bili 
naliv napravil z njihovim delom. Prav do kože premočeni. K sreči 

jih je neusmi- Čeprav so bile veje goste, se je dež Je kil najhujši naliv mimo, in ka
ljeni »trubač« vrgel še pred šesto počasi prebijal skozi in močil to- ’ J ’kor je narasla, je voda postopoma 

zopet upadala. Vtem je štab bri-
^___  _ ____ ________ _____ ____ __________  _______________ __ = gad poslal požrtvovalnim mladin-

živo. Kakih 60 partizanskih sirot ki so jim pripravili to veliko do- kozina. Slišati' je" bilo tudi kritiko, val ob vodnjaku, ki’so ga mladinci polnila ln voda je “bobnela"'"skozi cem zameno. Vsi brigadirji so jim 
*- — —,*1-" "° ---- J---------- -°— - -............................ - —1------- ------ • - - bili hvaležni, saj so rešili enega iz

med važnih objektov tega sektorja

srca partizanskih sirot so bila pol- zlasti živo pa o popravilu poljskih uro iz spanja. Delali so namreč v variše. 
mali dvorani Doma je bilo že vse na veselja in hvaležnosti do tistih, potov. O tem je poročal tov. Janez treh izmenah. Jože, ki se je umi- Hudoumikova struga se le

1Z vse ribniške občine je sedelo za živetje. Prisedel sem k dvema fan- češ da je treba delo za popravilo iz prejšnje izmene sami napravili, propust ter se zlivala v reko ki 
pregrajenimi mizami, na katerih so torna. Radevolje sta mi odgovar- poljskih, kakor tudi ostalih vezal- je modroval: »Fantje, danes pa vre- je hitro naraščala. V začetku’• OJ » tujiuti* x J o v nciivUi lih i violami vctiai J^ uauco pa v i C” J0 nilrO DaTabCdld, V ZdCClKU SO , • o * J1*
vabile razne dobrote: pecivo, kola- jala na moja vprašanja. Mlajši od nih potov porazdeliti na posamez- me ne kaže najbolje, že nekaj dni fantje z zadovoljstvom ugotavljali, 111 izvrši!i obvezo le en dan kasneje,
či in drugo. V kotu dvorane sem obeh fantov mi je odgovoril, da se nika po velikosti posestva, ne pa je sonce neusmiljeno žgalo, a da- da je propust dober a ko dež le ni še večje pa je bilo zadovoljstvo
opazil fanta, ki je igral na harmo- piše Knol Danilo. Doma je iz Go- po številu konj. Tako so potem tu- nes je vzšlo brez megle v kotli- prenehal in je reka že prestopila vseh, ko je v naslednjih dneh bila
niko in tako še povečal veselo raz
položenje med mladimi udeleženci. 
Zbrane partizanske sirote, ki so v

riče vasi pri Ribnici. Osem mese- di sklenili. Nadalje so na zboru nah. še pred poldnem bomo mokri nizke bregove ter 
cev je bil star, ko mu je padel oče- napravili potreben načrt za popra-
partizan leta 1943 nekje pri Za vilo poljskih potov v letu 1956 in 

že tudi konkretno zadolžili posa-zadnji vojni izgubile enega ali oba gradcu. Sedaj živita sama z ma- ---- --------------------------- ,—
roditelja, so pozdravili najprej pred- mo, katero ima zelo rad. Obiskuje meznega odbornika za izvedbo te- gledali po oblakih. Ne bi bilo prl-
stavnik Občinskega odbora ZB Bo- I. razred gimnazije. Njegov tova- ga načrta. Namenili so se, da bodo jetno, če bi reka Bosna uničila še
rovac, za njim sekretar Občinske- riš pa mi je povedal, da se piše nekatera pota popravili takoj v pr-
ga komiteja ZKS Zajc, nato v ime- Henigman Tone, doma iz Rakitni- vih spomladanskih dnevih,
nu SZDL Oven, v imenu JLA pa ce. Oče mu je umrl na Rabu, ko p „ . .. . . .
komandant ribniškega garnizona, mu je bilo komaj štiri leta. S po- ., RffP ^ °
V svojih nagovorih so tem parti- nosom pove, da so dah v njegovi ustanovitev
zanskim otrokom povedah mnogo ožji rodbini poleg očeta še štirje odh^mM sn "
lepih misli, spomnili so jih na nji- strici življenja za svefoodo. Sedaj P a 1 vc ko zanl"

ko žabe.« bliže progi, so s strahom čakali, izkazala pri
Nekateri so se ob teh besedah kdaj bo planila po njihovem pod- udarno, 

smejali, drugi pa so zaskrbljeni

se dvigala vse ysa desetina, ki se je že prej tudi
delu, proglašena za 

Marija Izak

nedokončani propust. Potolažili so 
se hitro, saj je bilo nebo popolno-

hove junaške očete, ki so se bo- je star 18 let in je delavec pri 
rili in padli za lepši jutrišnji dan Gozdni upravi Grčarice. Pomaga 
svojih otrok in nas vseh. Govorni- mami in sestri. Naj zaključim: le- 
kl so polagali na srce otrokom da po je bilo to prisrčno slavje v Rib- 
čuvajo in negujejo izročila svojih niči, in da je vse tako lepo uspelo, Umnosti ? ]e spus(
partizanskih roditeljev, predvsem gre velik, zaslug, tov KuSlanovl. Sko°”
pa, da se učijo, neprenehoma učijo, učiteljici, in ostalim, ki so poma- 
Otroci so z dolgotrajnim ploska- gall pri delu. Karel Oražem

Kmalu nato je brigada odkora
kala na delo. Bližali so se mestu, 
ki je pomeijilo mladincem prizori- 

rnanje za osuševanje mlak »Muz- šča borb In premagovanje ovir. 
ge« in za nadaljnjo regulacijo po- Nad progo, ki se je na tem odseku 
toka Sajevca, s katero se je pre- zelo približevala reki Bosni, se je 
nehalo med vojno, če se ne bi dalo vzpenjal mogočen gorski hrbet. Po 
pospešiti ustanovitev te vodne njem se je strmo spuščala sedaj

Gasilci v Fari so marljivi
Pred kratkim je bil v Fari letni 

občni zbor PGD Vas-Fara. Udele- nov, katerih je do sedaj 116. 
žilo se ga je skoraj vse članstvo.
Občni zbor je pokazal obračun de

dal nekaj sredstev iz sklada za po- 
ter zbiranje novih podpornih čla- spešitev kmetijstva.

ustanoviti tako skupnost, toda sa- Proga je bila že na obeh stra- 
mo za regulacijo Sajevca. Pri tem neh gotova, le še propust ki bi 
sicer računajo s finančnimi teža- speljal hudournik v reko, ’je bilo 
vami, vendar so prepričani, da jim treba dokončati. Brigadirji so na 
bo v ta namen tudi OLO Kočevje zadnji konferenci sprejeli obvezo,

Na občnem zboru smo pogrešali 
zastopnike okrajne oziroma ob-

Po temeljiti gospodarski razpre

da ga bodo končali štiri dni pred 
rokom. Manjkalo je le še nekaj dni 
do določenega dne in vse je kaza- 

da bodo uspeli. Todavi so se sporazumeli z odborom lo’ da kodo uspeli Toda ni življe- 
SZDL v Jurjeviči, da bi izvolili nov n3a brez boja m tokrat je bilo prav

la, pokazal nam je uspehe pa tudi ejnske gasilske zveze, ki bi s svo- odbor. V novi odbor SZDL so iz- tako. Jožetova napoved se je ures- 
pomanjkljivosti gasilskega društva. jimt nasveti in predlogi lahko mar- volili predvsem mlajše ljudi, ki bo- ni^la'

Društvo je v preteklem letu do- sjkaj pripomogli pri izboljšanju de- 
seglo precejšnje uspehe. Med prvi- ja gasilskega društva.

do znali prav voditi napredno in že dopoldne so se pričeli zbirati 
kulturno Jurjevico. Mladim odbor- grozeči oblaki. Zagrmelo je nekaj- 

Karel Mohar nikom želimo mnogo uspehov. krat in kmalu po odmoru se je uli-

Pismo odbora kočevskih maturantov in odgovor uredništva

Vrvi vtisi našiti maturantov
Kakor vsako leto, smo tudi letos na poslovanje — in še s temi na- odgovoriti. Kako naj se sedaj od- 

maturanti kočevske gimnazije na- sveti povrhu. Mi se sami zavedamo ločimo, da gremo študirat rudar-

PROGRAM ZBORA MLADINSKIH DELOVNIH BRIGAD 
V KOČEVJU

Dne 21. aprila 1956 bo ob 19. uri štafetni tek z baklami.
Ob 19.30 bo svečana akademija v počastitev 10. obletnice 

mladinskih delovnih brigati v Scškovem domu. Slavnostni govor 
bo imel Stane Repar. Pevski zbor kočevske gimnazije bo pel 
brigadirske pesmi pod vodstvom prof. Humeka. Nastopili bodo 
tudi folkloristi z raznimi plesi. — ob 20.30 sc zberemo ob tabor
nem ognju pri Seškovem domu. Tu bo ognjemet in mladinsko 
rajanje. K petju mladine in brigadirjev se bo priključil tudi moški 
pevski zbor društva »Svoboda« iz Kočevja.

Dan zbora — 22. april 1956.
Ob 8.30 uri je zbor MDB pri železniški postaji v Kočevju. 

Zberejo se vsi brigadirji našega okraja. Tu se bodo formirale 
brigade ozir. čete. — Ob 9. uri dopoldne bo pohod MDB skozi 
Kočevje. Brigadirje bo spremljala tudi mladina in godba kočev
skih rudarjev. Brigade bodo odkorakale na pomožno igrišče sta
diona telovadnega društva Partizan.

Ob 9.30 uri se prične svečano zborovanje. Na zborovanju bo 
govoril član predsedstva CK LMS Rudi Bregar. Po končanem 
zborovanju bodo sledile razne prireditve na stadionu Partizana: 
nogometna tekma, odbojkarski turnir, strelci bodo bneli tekmo
vanje v streljanju, mladincl-gasilci bodo priredili razne vaje, 
Ljudska tehnika pa bo nastopila z modelarji.

V popoldanskih urah bo na pomožnem igrišču stadioni bri
gadirsko rajanje.

ml moramo seveda omeniti dogra
ditev gasilskega doma, čigar teme
lji so stali že več let. Gasilsko 
orodje je sedaj varno pod streho, 
medtem ko je bilo doslej izpostav
ljeno raznim vremenskim in dru
gim neprilikam. Poleg gasilske 
shrambe so v prostorih doma še 
matični urad, krajevna pisarna in
pošta. ^ Seveda je bilo treba pri JlmtuItulUA nuuvvane gimnazije na- sveti puvrnu. ivn se sumi zavcuaniu lueiinu, ua gicmu sluhu at iuuai- “ v—- ■ —i.. -.wv i-ui w. ....Ji r se cepata ave arzavni cesti: ena
gradnji doma premagati mnogo pravill nabiralno akcijo, da bi po težav, ki jih imajo podjetja. Toda stvo pri takem razumevanju, ki so Starem trgu. Zborovanja se je ude- proti Staremu trgu Vinici in Cr-
ovir, tako n.pr v finančnem po- konganj maturi napravili izlet po take nasvete dobimo lahko tudi do- ga pokazali do nas! ležil tudi okrajni referent za čebe- nomlju, druga proti’Dolu in Kotu.
gledu, nabavi potrebnega mater a- jUg0Siaviji| da bi na lastne oči vi- ma. Po končani maturi bomo šli Najbolj zanimivo pa je, da so larstvo in je organiziral čebelarski Ker ni na tem važnem cestnem 
la- i^k1an;,u aokrih zidarjev m ar - de]i| kaj je bilo ustvarjenega v po- na delo in za začetek novega šol- podjetja, kot so: Zidar Kočevje, odbor, čigar namen naj bo s tesnej- križišču kažipota, se dogaja da pri-
gih delavcev itd. Pri tem imata v - vojnlh letih v naši državi. Žani- skega leta napravili maturitetni Ključavničarstvo In trg. Železnina, Šim sodelovanjem doseči člmvečji dejo tujci v vas povpraševat, kam

Kratke iz Predgrada ob Kolpi
Čebelarji občine Predgrad so ime- Za dober streljaj od Predgrada 

li dne 2. aprila 1956 zborovanje v se cepata dve državni cesti:

like zasluge predvsem predsedm m|vo pa je da smo dobili na naše 
društva tovariš Škvarč in poveljnik prognje 0(j nekaterih, predvsem ve- 
Papež, ki sta s svojim požrtvoval- ijkih podjetij, presenetljive odgo- 
nim in vztrajnim delom največ pri- vore zanimivo je, da KGP Kočev- 
pomogla, da imajo gasilci sedaj lep je nima sre(jstev, da bi podprl lju-

izlet. Naravnost nemogoče se nam pokazali večje razumevanje do nas napredek v čebelarstvu.

dom- . . di, od katerih jih bo prav gotovo
Po poročilih se je razvila živahna nekaj študiralo tisto, za kar so 

debata, ki je poleg uspehov prika- Kgp potrebni strokovnjaki, še bolj

zdi, da so mogli ljudje, ki so bili in jim zato na tem mestu najlepša 
nekoč sami v našem položaju, tako hvala. Odbor maturantov

In naši vtisi o maturantih
Gornji članek objavljamo v ce- v njihovih pogledih nekaj nezdra-

Za predsednika je bil izvoljen Pa
vel Majerle iz Predgrada, za taj
nika pa Jure Mašiš lz Sudevac.

Ker je v gornjem delu občine 
Predgrad okoli 20 čebelarjev, si za
to le-ti želijo, da bi v bodoče bili

te ceste peljejo.
Jože šmalcelj

K članku Male Lašče
V 4. številki smo objavili članek

„ . „ _ ________ _ „„__j joti da Hi bodo naši bralci lahko vega. še posebej srtio se zamislili čebelarski sestanki kar v Predgra- dopisnika z. j. z naslovom Male La-
zala tudl_nekatere pomanjkljivosti presenetijiv odgovor pa nam je po- ustvarili sliko o moralni kvaliteti zato, ker ravno te dni po celi Ju- du; po rajonski mapi je tako Pred- Sče.^Cianek P^a^^o^tcdiko,

zagovarjala Marija Peček, temveč 
je bila pri razpravi prisotna le kot 
priča. Peček Ela pa je bila obso
jena na 1 mesec zapora in se je
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in napake društva. Te so na pri- siai Rudnik rjavega premoga v Ko- podpisanega odbora maturantov, goslaviji praznujejo svojo veliko grad središče Poljanske doline, njim
mer premajhna aktivnost nekate- gevju Naj ga citiram: »Predlaga- Naše mišljenje, in prepričani smo, obletnico mladinske brigade, kate- pa bi bila prihranjena dolga pot.
rih članov, slaba povezava z rrmo- mQ pa> da se del dijakov po za- da tudi mišljenje večine naših bral- rih mladinci so žrtvovali ves svoj Izobraževalno društvo iz Doblič
žičnimi organizacijami, premaj a kjjugku šolskega leta zaposli na cev. se popolnoma ujema z mišlje- prosti čas domovini. Današnji ma- je 25. marca 1956 v dvorani za-pritegnitev mladine in piomrjev v -- .... ’ — - - -pritegnitev miaaine m pionnjcv v našem podjetju za mesec dni in ta- njem rudnika rjavega premoga Ko- turanti pa niti enega meseca ne družnega doma v Predgradu upri- J f. ivn ,J
društvo ter površno izvrševanje kQ zag]uši za izlet primerno vsoto čevje. Ujema se z mišljenjem ti- morejo žrtvovati za svojo osebno zorilo veseloigro »Dva se ženita«. pr°-,p P a na okrožno
svojih dolžnosti nekaterih funkcio
narjev in članov. denarja.« stih, ki se dan za dnem borijo pod korist in razvedrilo. Vprašamo se, Občinstvo je predstavo obilno ob-

, Kako je moglo vodstvo takega zemljo za svoj vsakdanji kruh. In ali bodo ti ljudje sploh kdaj po- iskalo in je izražalo zadovoljstvo z
Po volitvah novega upravnega in djetja poslati tak odgovor z iz- ravno to dejstvo, da naše matu- stali zavedni graditelji socialistične bogatimi aplavzi,
idzornesa odbora, v katerih so v gOVOTOm> kj je po našem mnenju rante takšno mišljenje »najbolj družbe, če ne bodo temeljito spre-

neresničen — če se kaj razumemo preseneča« nam da misliti, da je menili svojih nazorov.
nadzornega odbora, v katerih so 
glavnem ostali dosedanji člani, so 
bili sprejeti razni sklepi, na pri
mer: izboljšanje administrativnega 
dela, zgradnja stolpa v domu in do
končanje še ostalih nedovršenih del,

Prosvetno društvo na Gori
V vaseh Gore nad Sodražico že 13. marca letos prišlo toliko ljudi, 

učvrstitev organizacije članstva^ ves čas po osvoboditvi lahko za- da je bil prostor v 
primerna nagraditev najbolj delav-

sodišče.
Ravnanje Pečkove s partizansko 

siroto je vredno ostre obsodbe in 
organizacija Socialistične zveze v 
Laščah je mnenja, da je izrečena 
sodba premila. Uredništvo je spre-

VSAK 14. JE CLAN 
PREŠERNOVE DRUŽBE

Te dni so se sestali poverjeniki jelo dopis odvetnika Ludvika" Ferda 
Prešernove družbe iz laške občine. iz Ljubljane z grožnjo da vlaga 
Splošna ugotovitev je bila, da so tožbo zoper žalitev Pečkove. Meni- 
zaznamovali lep uspeh na področ- mo> da mu zagovarjanje dejanj, ki 

Brata F. m I. Z. iz Ban v Rutah ju zbiranja naročnikov za tako na- je storila Pečkova, ne bo pri-

KRADLA STA LES
osnovni šoli

sledujemo precejšnje zanimanje za Gora res premajhen. Tega zbora _ _ _____
nih članov, boljša povezava dru- prosvetno delo, ki se je v glavnem so se udeležili tudi zastopnik sve- sta se morala zagovarjati pred predno knjigo. Da pa je tolikšno tleslg uspeka'
štev z množičnimi organizacijami, razvijalo pod okriljem tamkajšnje- ta »Svobod« in prosvetnih društev Okrajnim sodiščem v Kočevju, ker število naročnikov, gre predvsem
vključitev večjega števila mladine ga gasilskega društva. V majhnem za kočevski okraj in sodelavci sin- sta v gozdu »Mačkovec«, ki je last zasluga prosvetnim delavcem, Iti

šolskem prostoru ali na prostem dikalno prosvetnega društva iz So- Gozdne uprave Vel. Lašče, ukrad- so se pridobivanja novih naročni-
Uredništvo

so uprizorili že več dramskih del. dražice, ki so v zadnjem času nu- la več javorjevih dreves. Sodišče je kov lotili z največjo vnemo. Po ne- 
Ker se je iz leta v leto čutila več- dill precej pomoči igralski družini izreklo vsakemu tri mesece zapo- popolnih podatkih je vsak 14. do 
ja potreba po bolj organiziranem na Gori. Razgovor o delu tega no- ra in upajmo, da ju bo ta spame- 15. prebivalec v laški občini član 
delu, je gasilsko društvo dalo letos vega društva je bil zelo živahen in to val, da ne bosta več delala takih Prešernove družbe. Priznanje za- Kmetijska zadruga Osilnica Išče

RAZPIS SLUŽBEDAN ŽELEZNIČARJEV 
V KOČEVJU

Dan železničarjev, 15. april, bo- . _ _
mo praznovali tudi v Kočevju. — pobudo za ustanovitev prosvetnega so si za bodoče delo napravili lep ali sličnih neumnosti. Omembe je služijo tudi laški in še nekateri poslovodjo in natakarja 
Železničarii postaje Kočevje bodo društva. To misel so pozdravili vsi načrt. Za sedaj imajo le dramsko vredno to, da sta to sinova očeta, obrtniki, ki so lansko leto zbrali *. .. ..... °n"
v solroto 14 aprila priredili pro- prebivalci teh vasi, zlasti pa ml a- družino, so pa izvolili tudi ljudi, ki ki ima dovolj lesa v svojem gozdu, po svojih strokah precej praktič- ' * *
slavo z akademijo v dvorani nmo- dina. Kljub mrazu in slabemu vre- bodo skrbeli za godbeno in dram- *- J‘ ...................................... “ ................. 1 ™"‘° P “n
žičnih organizacij. menu je na ustanovni občni zbor sko sekcijo ter za knjižnico.

in jima zares ne bi bilo potreb
no seči po tujem lesu.

gostilne. 
KZ

nih “daril za naročnike^ knjig 'Pre- Osilnica do 1. maja. Plača po ko- 
šemove družbe. VD lektivni pogodbi.

Ing. Anton Zorc:

Zanimivosti
Razvoj Amerike in položaj farmarja 

v njenem gospodarstvu
Po površini je Amerika zelo velika. 

Ima 48 držav. Povprečno je vsaka pri
bližno tolikšna kakor Jugoslavija, neka
tere pa so precej večje. Podolžna os, to 
je od Atlantskega do Tihega oceana, 
meri okrog 6000 milj, navpična pa okrog 
3000 milj (1 milja = 1,6km).

Te ogromne površine so bile v času 
prvih priseljencev izredno slabo naselje
ne, skoraj prazne. To povedo številke. 
Leta 1607, ko so znani prvi približni sta
tistični podatki, je bilo vsega okrog štiri 
milijone ljudi. Plodnost in bogastvo zem
lje sta v razmeroma kratkem času pri
vabila v Ameriko veliko priseljencev, ve
čino iz Evrope. V letu 1890 je bilo že 
75 milijonov ljudi, leta 1950, komaj 60 
let kasneje, pa celo 165 milijonov. Naj
več priseljencev je prišlo v Ameriko v

o živinoreji v Ameriki
letih od 1790 do 1920. V tem razdobju se 
je priselilo čez 40 milijonov ljudi.

Prvi priseljenci so se ustavili v po
krajinah ob obali Atlantskega oceana. 
Na tem področju se je razvilo prvo kme
tijstvo, pa tudi industrija se je razvila 
predvsem ob tej obali. Še danes je okrog 
70 % vse ameriške industrije in največ 
trgovskih središč na tem področju. No
tranjost kontinenta je bila precej časa 
neznana. Z vedno večjim priseljevanjem 
in z razvojem industrije je to ozemlje 
postajalo premajhno za potrebe tako hi
tro naraščajočega prebivalstva. Številni 
prebivalci so se odločili za selitev proti 
zahodu. Selili so se na značilnih, s plat
neno streho pokritih vozeh. Z velikimi 
napori so se v teku desetletij naselili na 
vsem področju Amerike, predvsem v sa
mem središču države, kjer je največ plod
ne zemlje, primerne za kmetijstvo. To 
področje je porečje rek Mississipi in 
Missouri, kjer so države Mississipi, Mis

souri, Kansas, Iowa, Illinois in še nekaj 
drugih, ki so najrazvitejše kmetijske 
države.

Dolgo časa je bila Amerika izrazito 
kmetijska, saj je bilo konec 18. stoletja, 
v letu 1790, še 80 % kmečkega prebi
valstva in le 20 % meščanov. Po tem 
letu se je s hitrim razvojem Industrije 
struktura prebivalstva naglo spreminja
la. Po podatkih iz leta 1950 je bilo v 
ZDA meščanov 60 %, nekmečkega pre
bivalstva v predmestjih, največ delavcev 
20 %, nekmečkega prebivalstva v pode
želskih mestih 8 %, kmetov pa le 12 od
stotkov. število farmarjev — kmečkega 
prebivalstva se še naprej zmanjšuje. Ce 
primerjamo naše razmerje, ko imamo še 
nad dve tretjini kmečkega prebivalstva, 
bomo razumeli, da se ameriško kmetij
stvo od našega močno razlikuje. Nimajo 
majhnih kmetij, povsem drugače je orga
nizirano delo, produkcija nekaterih pro

izvodov, zlasti mesa, jajc in celo mleka 
pa ima največkrat značaj industrije, kar 
bom še posebej opisal. Farmarji nimajo 
svojih bivališč združenih v vasi kakor 
pri nas. Vasi sploh ni. Vsak farmar živi 
v središču svoje farme.

Marsikdo je pri nas mnenja, da je v 
Ameriki veliko zemlje, ki še nima svoje
ga lastnika. Vendar takšne zemlje skoraj 
ni več, razen manjših neraziskanih pod
ročij. Večina zemlje ima svojega lastni
ka. Ti so zasebni večji in manjši far

marji ter razne banke. Banke pa tudi 
večji posestniki dajejo zemljo v zakup. 
Tako so v ZDA farmarji, ki obdelujejo 
samo svojo zemljo, takšni, ki imajo svo
jo zemljo in nekaj v zakupu, ter takšni, 
ki imajo v zakup vzeto zemljo. Povpreč
na velikost ameriške farme je 20o akrov, 
to je 80 ha. Obsežna posestva imajo tu
di visoke kmetijske šole.

Delovna storilnost je v industriji in 
kmetijstvu zelo velika. Za farmarje je to 
razumljivo, če se spomnimo, da jih je le 
12 % in da imajo povprečno 80 ha velike 
farme. Na takšni farmi je vsa delovna 
sila med letom družina sama. Ker so od
rasli otroci večinoma v šoli, dela večji 
del leta le gospodar in gospodinja z 
ljudskošolskimi otroki. Le pri spravilu 
krmskih rastlin, posebno za silažo, poma
ga vsa družina. Pridno in vztrajno mora 
delati tudi delavec v industriji. Industri
ja, ki je večinoma last večjih in manjših 
kompanij in tudi poedincev, ima delovna 
mesta tako določena, da zahtevajo pol
nega človeka. Kdor noče delati, tisti pač 
dela nima. Za pridno delo pa je dober za
služek, ki omogoči življenje po povpreč
nem ameriškem standardu. Napačno bi 
bilo trditi, da Amerika nima siromašnih 
ljudi. Tudi takšnih je precej; najlaže jih 
opazimo pri cenenih razprodajah daro
vanih oblek. Zaslužek delavcev in name
ščencev se ne ravna po številu otrok, le 
davek na plačo, katerega mora plačati

vsak zaposlenec, je za take družine manj
ši. Zato so posebno družine s podpovpreč
nim zaslužkom in z večjim številom 
otrok včasih v težkem položaju. Tem po
magajo razne dobrodelne organizacije, 
nekatere občine pa pobirajo poseben do
datni davek, da s tako zbranim denarjem 
podpirajo te družine. Za socialno skrb
stvo in zdravstveno zaščito delavca ni 
splošnega zakona, ki bi reguliral to vpra
šanje., Za to skrbijo delavske unije, ki 
imajo o tem poseben dogovor z deloda
jalci. Tako uživajo vsi zaposleni socialno 
zavarovanje, ki pa le ni še izpopolnjeno. 
Za socialno zavarovanje plačujejo zapo
sleni 2 % in prav toliko delodajalec. Od 
nacionalnega dohodka se uporablja za 
zavarovanje 5,1 %. Kmečki delavci ne 
uživajo socialnega zavarovanja in niso 
povezani v delavske unije.

Precejšnja razlika v primerjavi z na
šimi razmerami je v odnosu posameznih 
poklicev med seboj. Čeprav se je pri 
nas upoštevanje kmečkega poklica zadnji 
čas zboljšalo, vendar stanje še ni zado
voljivo. Pogosto se zgodi, da ljudje iz raz
nih nekmečkih poklicev smatrajo kmeta 
za človeka, ki mu znanje ni potrebno, ki 
pride do pridelkov brez posebnega truda, 
skratka menijo, da ta poklic lahko vsakdo 
uspešno opravlja. Prav redki so primeri, 
da bi dobro poznali probleme, ki težijo 
kmečka gospodarstva.

(Nadaljevanje prihodnjič)


